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v minulých měsících se opět ukázalo, že jsou to především průmyslové 
podniky a jejich exportní výkony, které táhnou naši domácí ekonomiku. 

V minulém roce dosáhla celková hodnota exportu téměř 4 bilionů korun, což 
je skvělý výsledek. Některým exportérům pomohly intervence České národ-
ní banky, ale na ty již v letošním roce nebude možné spoléhat. S jejich 
koncem se navíc vrací i nepříjemná volatilita české koruny. Značným 
rizikem pro Českou republiku je, že bychom se po odchodu Velké 
Británie z EU, mohli dostat, jako země neplatící eurem, na vedlejší 
kolej a ztratit možnost účinně ovlivňovat další směřování Evropské 
unie. Proto jsme vyzvali všechny politické strany s šancí sestavovat 
příští vládu, aby v příštím volebním období stanovily termín pro 
přijetí jednotné evropské měny. Jak ukázal náš poslední průzkum, 
mnoho našich firem, včetně malých a středních, na vládu nečeká 
a obchoduje v eurech. Být součástí eurozóny ale přesto považujeme za 
důležité, protože potřebujeme silnou pozici při vyjednávání o takových 
věcech, jako jsou protekcionářské tendence některých států. Jistě víte, 
o čem je řeč; zastavování českých kamionů v Rakousku, požadavky na 
znalost francouzštiny pro zaměstnance našich firem ve Francii a další 
podobné nesmysly. Jinými slovy, potřebujeme být v hlavním proudu, 
abychom mohli účinně bojovat proti aktivitám některých členských států, 
které zpochybňují nutnost další liberalizace vnitřního trhu, jdou proti na-
šim národním zájmům a ohrožují naše exportéry. 

Klíčová pro nás zůstává i oblast financování exportu. Rozšířili jsme Plat-
formu exportérů a jednali s politiky o budoucnosti EGAP a ČEB. Při našich 
předvolebních setkáních s vedením politických stran toto téma patří k těm 
hlavním. Informujeme je o našich požadavcích a deklarujeme naši připrave-
nost se na reformě těchto institucí spolupodílet. Do voleb se s těmito pro nás 
klíčovými institucemi už bohužel nestane nic. Musíme být ale připraveni na 
povolební jednání o budoucím osudu těchto institucí, aby se přístup exporté-
rů k exportnímu financování ještě více nezhoršil.

Paralelně s těmito aktivitami samozřejmě pokračujeme v pořádání 
obchodních misí jak do států EU, tak především do zemí mimo EU, kde je 
zapotřebí posílit naše pozice. Věřím, že na intenzivní spolupráci se současnou 
vládou v této oblasti budeme schopni plynule navázat i s tou, která vzejde 
z příštích parlamentních voleb.

RADEK ŠPICAR
viceprezident  
Svazu průmyslu a dopravy ČR 
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České firmy mají za sebou z hle-
diska exportu velmi úspěšný rok. 

Celková hodnota vývozu totiž loni 
dosáhla rekordní úrovně, když téměř 
překonala hranici čtyř bilionů korun. 
Prakticky čtyřprocentní meziroční 
nárůst je pro Českou republiku, 
která je na exportu vysoce závislá, 
opravdu dobrou zprávou. „Kromě 
faktorů, jako je schopnost našich fi-
rem udržet si pozice na zahraničních 
trzích, nahrával českým exportérům 
částečně na jedné straně nízko udr-
žovaný kurz koruny vůči euru a na 
straně druhé i proaktivní politika 
vlády v oblasti ekonomické diploma-
cie,“ komentuje výsledky loňského 
exportu ředitel Sekce mezinárodních 
vztahů SP ČR Lukáš Martin.

Přes stále vysokou závislost na 
trzích EU (zhruba 84 % vývozu 
v prvním pololetí roku 2016) statis-

tiky ukazují, že naše firmy se svými 
výrobky uspěly také na mimoevrop-
ských trzích. O více než polovinu se 
meziročně zvýšil export do Izraele, 

podobně rostly i zakázky na Ukraji-
ně, v Tunisku, Ománu nebo Íránu. 
Celkově jsme více vyvezli a přebytek 
zahraničního obchodu v běžných 
cenách činil 10,8 miliardy korun. 

POMOC STÁTU JE NEZBYTNÁ
Dá se předpokládat, že český export 
bude letos ovlivněn ukončením 
intervencí a návratem k volnému 
režimu kurzu koruny vůči euru. 
Případné vyšší posílení koruny 
by mohlo v korunovém vyjádření 
vývoz zbrzdit. Vliv bude mít také 
ekonomický výkon zahraničních 
obchodních partnerů, většina z nich 
totiž očekává mírnější ekonomický 
růst. Pomoci tuzemským exporté-
rům čelit těmto negativním vlivům 
může exportní politika české vlády. 
V roce 2017 nás ale čekají volby do 
Poslanecké sněmovny a s nimi spo-
jené období určité vnitropolitické 
nestability při sestavování vlády, kdy 
může být podpora exportu ohrože-
na. České firmy oproti svým zahra-
ničním konkurentům budou muset 
čekat na výsledek voleb a změnu klí-
čových resortních ministrů. Podpora 
státu je přitom pro úspěšný vývoz 
českých výrobků a služeb důleži-
tým předpokladem. „Vláda se musí 
v rámci exportní strategie intenzivně 
zaměřit na diverzifikaci českého 
exportu a finanční podporu exporté-

REKORDNÍ VÝVOZ I DÍKY 
AKTIVITÁM SVAZU PRŮMYSLU 

KONEC INTERVENCÍ MŮŽE LETOS DOSAVADNÍ 
RŮST EXPORTU ZPOM ALIT. SP ČR OPĚT 
CHYSTÁ AKCE, KTERÉ V Ý VOZ PODPOŘÍ.
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Vláda se musí v rámci exportní strategie 
intenzivně zaměřit na diverzifikaci 
českého exportu a finanční podporu 
exportérům prostřednictvím ČEB a EGAP, 
která je klíčová.

Dlouhodobě vysoký zájem, 
počty účastníků i zpětná 
vazba od zástupců firem  
jasně dokládá, že 
podnikatelské mise SP 
ČR jsou nepostradatelnou 
aktivitou na podporu exportu. 

telských misí je především hledání 
nových obchodních příležitostí 
a navazování obchodních kontak-
tů a dlouhodobých partnerství,“ 
vysvětluje Lukáš Martin. Účast na 
misi má většinou přímý a jistý dopad 
na vybudování obchodních vztahů 
v zahraničí. Podnikatelé jednají pod 
záštitou vysokých politických před-
stavitelů a získávají i přístup k jejich 
zahraničním protějškům. „Dlouho-

době vysoký zájem, počty účastníků 
i zpětná vazba od zástupců firem 
jasně dokládá, že podnikatelské mise 
SP ČR jsou nepostradatelnou aktivi-
tou na podporu exportu. Využívají 
je velké i malé a střední podniky,“ 
hodnotí praxi Lukáš Martin. 

Jen loni vyjelo díky Svazu v rámci 
13 doprovodných misí do zahraničí 
přes 300 zástupců firem. Podnikatelé 
doprovázeli prezidenta republiky 

rům prostřednictvím ČEB a EGAP, 
která je klíčová. V mnoha směrech 
důležitější než ta institucionální,“ 
říká k exportní strategii prezident SP 
ČR Jaroslav Hanák. 

VSTUP NA NOVÉ TRHY DÍKY MISÍM
Usnadnit firmám přístup k novým 
obchodním partnerům mohou i le-
tos podnikatelské mise pod vedením 
SP ČR. „Hlavním cílem podnika-
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OD ROKU 1993 POŘÁDAL SP ČR 166 MISÍ DO    234 DESTINACÍ ZA ÚČASTI 3943 PODNIKATELŮ A EXPORTÉRŮ. V ROCE 2016 PROBĚHLO 13 MISÍ DO 16 DESTINACÍ ZA ÚČASTI 
302 PODNIKATELŮ A EXPORTÉRŮ. DO KONCE    DUBNA 2017 PROBĚHLY PROZATÍM 3 MISE ZA ÚČASTI CELKEM 81 PODNIKATELŮ A EXPORTÉRŮ.

USA, Florida 8 zástupců 
firem doprovázelo místo-
předsedu vlády pro vědu, 
výzkum a inovace Pavla 
Bělobrádka. 

Německo 25 zástupců firem 
doprovázelo předsedu vlády 
Bohuslava Sobotku.

Rakousko 25 zástupců firem 
doprovázelo předsedu vlády 
Bohuslava Sobotku.

Moldavsko 14 zástupců firem 
doprovázelo předsedu vlády 
Bohuslava Sobotku.

Kuba 42 zástupců firem 
doprovázelo ministra 
zemědělství Mariana Jurečku

Kanada 25 zástupců 
firem doprovázelo 
ministra zahraničních 
věcí Lubomíra 
Zaorálka

AMERIKA
16 misí

AFRIKA
12 misí

AUSTRÁLIE
3 mise

ASIE
77 misí

Chorvatsko 14 zástupců firem 
doprovázelo prezidenta ČR 
Miloše Zemana

Ázerbajdžán, Kyrgizstán, Turkmenistán 
18 zástupců firem doprovázelo předsedu 
PSP Jana Hamáčka. 

Írán 61 zástupců firem do-
provázelo ministra průmyslu 
a obchodu ČR Jana Mládka.

Egypt, Omán 23 zástupců 
firem doprovázelo 
ministra zahraničních 
věcí Lubomíra Zaorálka. 

Indie 21 zástupců firem do-
provázelo ministra zahranič-
ních věcí Lubomíra Zaorálka.

Švédsko 11 zástupců firem 
doprovázelo předsedu vlády 
Bohuslava Sobotku.

Portugalsko 17 zástupců 
firem doprovázelo předsedu 
vlády Bohuslava Sobotku.

Izrael 33 zástupců firem 
doprovázelo předsedu vlády 
Bohuslava Sobotku.

Kazachstán 33 zástupců firem 
doprovázelo ministra průmyslu 
a obchodu ČR Jana Mládka. 

Myanmar 18 zástupců firem 
doprovázelo ministra průmys-
lu a obchodu ČR Jana Mládka.

EVROPA
59 misí

mise v roce 2016 mise v roce 2017
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Podnikatelské mise Sva-
zu průmyslu a dopravy 
považuji za důležité, vel-
mi zajímavé a budu rád, 

když jako takové budou pokračovat. Hledáme 

dodavatele technologií, dodavatele služeb a kon-
takty s našimi partnery z podobného byznysu.

JAN KALINA
předseda představenstva ČEPS, a.s.

JAK SE NA MISE DÍVÁ PROVOZOVATEL PŘENOSOVÉ SOUSTAVY ČEPS

STANISLAV KÁZECKÝ
viceprezident  
Svazu průmyslu a dopravy ČR 

Česká repub-
lika je stejně 
jako dříve 
Českosloven-
sko závislá na 
exportu. Firmy 
v této zemi byly 
a jsou schopny 
vyproduko-

vat více, než mohou její občané 
spotřebovat. Je proto povinností 
každé vlády exportéry maximálně 
podporovat. Musím konstatovat, 
že v posledních letech jak vláda, 
tak prezident republiky různou 
formou podporu exportu realizují. 
V důsledku nevhodného způsobu 
privatizace velkých strojírenských 
podniků v 90. letech jsme však 
ztratili schopnost dodávat a vy-
vážet investiční celky – tradiční 
doménu českého exportu. Myslím, 
že by MPO resp. vláda měly pod-
pořit renovaci schopností doda-
vatelů investičních celků včetně 
jejich exportu. Jednak proto, že 
při vývozu investičních celků jde 
realizovat vyšší přidanou hodnotu, 
ale také proto, že automobilový 
průmysl, který tvoří páteř českého 
průmyslu a exportu, nebude věčně 
v konjunktuře. Případná krize 
automobilového průmyslu by měla 
na ČR obrovský dopad, a to nejen 
v oblasti exportu. V exportu je tedy 
potřeba se rozšířit jak teritoriálně 
více mimo země EU, tak komodit-
ně. Vývozem investičních celků 
mimo Evropu by měla ČR na co 
navázat.

JA K TO V IDÍM

HODNOTA V Ý VOZU ZBOŽÍ  Z A OBDOBÍ LEDEN 2016 –  ÚNOR 2017

Miloše Zemana, premiéra Bohu-
slava Sobotku či ministra zahra-
ničí Lubomíra Zaorálka. Největší 
výpravy do Íránu se zúčastnilo téměř 
60 společností. Pro rok 2017 plánuje 
SP ČR opět zorganizovat přibližně 
15 podnikatelských cest. Tři z nich 
má již úspěšně za sebou, a to do 
Chorvatska, Kanady a na Kubu. 

Vytvořit si základ pro budoucí 
spolupráci mohou ale podnikatelé 
s přispěním Svazu také na domá-
cí půdě, a to díky incomingovým 
misím. Ty většinou doprovázejí 
zahraniční vládní a ústavní činitele 
při jejich návštěvě České republiky. 
V posledních dvou letech SP ČR na-
příklad organizoval Česko-monacké 
podnikatelské fórum u příležitosti 
oficiální návštěvy monackého kní-
žete Alberta II., Česko-vietnamské 
podnikatelské fórum nebo Kulatý 
stůl o investicích při návštěvě slo-
vinského prezidenta a jeho dele-
gace. Letošní první incomingová 

mise proběhla v lednu u příležitosti 
návštěvy obchodní delegace íránské 
obchodní a průmyslové komory 
(Tehran Chamber of Commerce, 
Industries, Mines and Agriculture).

Neméně důležité jsou i další 
proexportní aktivity, které Svaz prů-
myslu a dopravy ČR zajišťuje, jako 
jsou oborové konference, semi-
náře a workshopy. Tímto pomáhá 
šířit znalosti a informace českých 
podnikatelů o hospodářských 
a ekonomických podmínkách 
v prioritních exportně zajímavých 
destinacích. „V posledním roce 
jsme například zorganizovali 
Česko-brazilské podnikatelské 
fórum, sérii kulatých stolů pro 
exportéry se zaměřením na USA, 
Japonsko a Čínu, seminář Filipíny 
- brána do jihovýchodní Asie nebo 
Česko-myanmarské podnikatelské 
fórum,“ upozorňuje na další aktivity 
na podporu diverzifikace českého 
exportu Lukáš Martin. (red)

Zmapovat tamní trh a připravit si 
půdu pro nové zakázky. Takový 

byl cíl březnové podnikatelské mise, 
která pod vedením prezidenta SP ČR 
Jaroslava Hanáka zamířila s prezi-
dentem republiky Milošem Zema-
nem do chorvatského Záhřebu. 
Součástí delegace bylo 14 zástupců 
tuzemských firem jak ze segmen-
tu turismu a služeb, tak například 
z oblasti slévárenství, chytrého 
vytápění, informačních systémů 
nebo developmentu. „České firmy 
působí v teritoriu jako respektova-
ní investoři, ucházejí se o zakázky 
zejména v oblasti infrastruktury 
a turismu. Do Chorvatska byl navíc 
ze strany ČR zaznamenán rekordní 
export v hodnotě téměř půl miliardy 
euro a to bez reexportů,“ zhodnotil 
potenciál této země prezident SP ČR 
Jaroslav Hanák. 

Účastníci mise měli možnost vymě-
nit si své zkušenosti a především 
kontakty s více než 50 zástupci tam-
ních firem v rámci podnikatelského 
fóra, na kterém vystoupil prezident 
Zeman i chorvatská prezidentka 
Kolinda Grabar-Kitarović.

KANADA MÁ NEVYUŽITÉ 
MOŽNOSTI
Neméně podnikatelsky zajímavá byla 
i další březnová mise, která zavedla 

PODNIK ATELÉ MĚLI OPĚT MOŽNOST POD 
VEDENÍM PREZIDENTA SP ČR JAROSLAVA HANÁK A 
DOPROVODIT VLÁDNÍ DELEGACE A ZÍSK AT NOVÉ 
ZAK ÁZKY V ZAHR ANIČÍ

BŘEZNOVÉ MISE ZAMÍŘILY 
DO CHORVATSKA, KANADY 
A NA KUBU

zástupce členských firem SP ČR ten-
tokrát s ministrem zahraničí Lubomí-
rem Zaorálkem do Kanady. Země je 
důležitým obchodním partnerem ČR, 
potenciál vzájemné spolupráce však 
není zdaleka využit. Delegáti z oblasti 
IT, vědy a výzkumu, energetiky či 
dopravních technologií se zúčastnili 
například semináře v technologickém 
centru Kanata North Technology Park. 
Firmy si připravovaly i vlastní schůz-

ky nezávisle na oficiálním programu 
a některé již navazovaly na rozjednané 
projekty.

„V Kanadě jsem byl absolutně nadšený 
ze státní podpory nového podnikání. 
Rozjet start up je tam velmi jednodu-
ché, začínající podnikatelé jsou moti-
vováni. Obrovská startupová centra 
jim poskytují skvělé zázemí. V tom 
bychom se měli inspirovat,“ popisuje 
prezident SP ČR Jaroslav Hanák. 

V březnu navštívila podnikatelská 
mise organizovaná Svazem také 
Kubu, kde doprovázela ministra 
zemědělství ČR Mariana Jurečku. 
Čtyřicetičlenná delegace se spolu 
s ministrem zúčastnila zahájení 
mezinárodního veletrhu FIAGROP 
2017 a podnikatelského fóra. Velká 
část účastníků navázala nové kontakty 
s kubánskými partnery. Mezi projekty, 
podpořenými touto misí, lze jmenovat 
například výstavbu lihovaru, spolu-
práci při výrobě a obchodu s masem, 
při výstavbě a provozování minipivo-
varů či spolupráci v oblasti veterinár-
ních léčiv a krmiv. (red)

PLÁN PODNIKATELSKÝCH  
MISÍ V ROCE 2017  
(AKTUALIZACE K 24. 4. 2017)

11. - 18. 5. Čína 

5. - 10. 6. Vietnam a Kazachstán

19. - 22. 6. Tchajwan

10. - 13. 7. Rusko a Kazachstán

20. - 26. 8. Thajsko, Kamodža 

Rok Měsíc

Celkem za 
všechna 
exportní 
odvětví 

Příklady exportních odvětví

Motorová 
vozidla

Stroje 
a zařízení

Kovodělné 
výrobky

Počítače, 
elektronické 

 a optické 
přístroje

Elektrická 
zařízení

2016

leden 257 038 72 234 26 226 19 992 22 958 21 386 
únor 280 125 81 870 30 328 22 083 23 641 22 988 
březen 292 812 82 240 31 961 21 666 28 359 23 539 
duben 285 271 83 554 31 506 19 351 24 286 22 758 
květen 280 773 80 114 32 136 18 549 23 232 22 817 
červen 296 478 86 414 33 222 19 601 27 159 23 819 
červenec 227 966 50 476 27 366 15 920 22 044 19 090 
srpen 263 857 75 668 27 288 17 769 22 213 22 528 
září 289 614 81 964 31 511 18 932 26 243 24 199 
říjen 286 104 79 690 31 830 18 064 27 540 23 352 
listopad 303 484 83 804 33 449 19 038 28 286 25 798 
prosinec 248 584 63 503 28 283 14 898 28 391 20 834 

2017
leden 283 293 84 708 30 135 17 201 22 899 24 539 
únor 281 213 83 608 31 372 17 459 22 676 23 079 Čá

st
ky

 js
ou

 u
ve

de
ny

 v
 m

ili
on

ec
h 

Kč
; Z

dr
oj

: Č
es

ký
 s

ta
tis

tic
ký

 ú
řa

d



8

R O Z H O V O R

9

Fo
to

: S
ta

ni
sl

av
a 

Ky
se

lo
vá

, A
ka

de
m

ie
 v

ěd
 Č

R

Jak moc se agentura a její služby 
změnily od založení v roce 1997?

Klademe větší důraz na proaktivní 
přístup, a to nejen při implementaci 
obchodních politik, ale především 
podporou vlastních obchodních ope-
rací podle potřeb klientů. V personál-
ní oblasti se zaměřujeme na budování 
solidního technického know-how 
a prosazování podnikatelských hle-
disek. Odborný servis se stal kom-
plexnějším a efektivněji připravuje 
exportéry na to, co je na zahraničních 
trzích čeká. 

Co už se za 20 let podařilo? 
Otevřeli jsme 51 kanceláří ve 45 ze-
mích světa. Od roku 2002 provozuje-
me internetový portál pro podnikatele 
BusinessInfo.cz. Již 10 let vzděláváme 
podnikatele v exportní problematice 
a od samého počátku jim pomáháme 
s prezentací na veletrzích prakticky po 
celém světě. 

V roce 2016 jsme pro firmy 
zrealizovali téměř 3900 vzdělávacích, 
informačních a poradenských služeb 
zdarma. Za úhradu jsou jen vysoce 
specializované asistenční služby. Vloni 
jsme poskytli více než 1700 individu-
álních služeb přímo v zahraničí. Nově 
mohou firmy i tyto služby získat zdar-
ma zapojením do projektu Šance.

V čem tkví největší výhody  
vašich služeb?
Především v naší jedinečné síti 
zahraničních kanceláří, která je 

AGENTUR A NA PODPORU OBCHODU 
CZECHTR ADE SLAVÍ LETOS 20 LET 
OD ZALOŽENÍ. JAK SE ZA DOBU 
SVÉHO PŮSOBENÍ ZMĚNILA, V ČEM 
JSOU V ÝHODY JEJÍCH SLUŽEB I JAKOU 
DOSTÁVÁ ZPĚTNOU VAZBU, JSME SE 
ZEPTALI GENER ÁLNÍHO ŘEDITELE 
R ADOMILA DOLEŽALA .

CZECHTRADE PODPORUJE 
EXPORT UŽ 20 LET 

vlastně jakousi prodlouženou rukou 
českých společností ve světě. Od le-
tošního roku jsou služby CzechTra-
de dostupné ve všech 13 krajích 
ČR prostřednictvím regionálních 
exportních konzultantů.

Máte od exportérů, kterým 
pomáháte, zpětnou vazbu? 
Ano, máme – a je pro nás opravdu 
důležitá. Z dotazníků spokojenosti 
s našimi službami vyplývá, že si fir-
my cení především zásadní pomoci 
v začátcích expanze na zahraniční 
trhy či úspoře času i nákladů při 
navázání nových obchodních vzta-
hů, a to hlavně v teritoriích kam by 
se samy obtížně dostávaly. Váží si 
i pomoci při své prezentaci v zahra-
ničí. Pravidelně si také necháváme 
zpracovávat nezávislé průzkumy, 
které hodnotí náš přínos a kvalitu 
poskytovaných služeb. PR rozhovor

E X P O R T

J aké jsou cíle Akademie věd ČR ve 
věci transferu technologií v rámci 

nově zvolené Akademické rady?
Cíle je možné vyjádřit jednoduše: 
aby transfer znalostí a technologií 
dobře fungoval a aby se prohloubila 
spolupráce Akademie věd s aplikač-
ní sférou. Dosluhující Akademic-
ká rada proto spustila takzvanou 
Strategii AV21, která podporuje 
výzkumné úsilí směrem k řešení 
klíčových problémů naší společnosti 
a ekonomiky. Z této iniciativy vzešlo 
založení Centra transferu technolo-
gií Akademie věd ČR (CETTAV), 
které má koordinovat aktivity jed-
notlivých pracovišť.

Jaké překážky podle Vás brání 
lepšímu přenosu poznatků ze 
základního výzkumu do praxe?
Určitě neplatí, že by existovaly jed-
noduché překážky, které jen stačí od-
stranit a vše půjde snadno. V České 
republice panuje rozšířený názor, že 
přenos znalostí a technologií z aka-
demické do firemní sféry zoufale 

nefunguje. Já ale zjišťuji, že v řadě 
ústavů spolupráce s partnerskými 
firmami bez problémů probíhá. Přes-
to objektivní překážky existují. Svět 
výzkumu se za poslední desetiletí stal 
velmi svázaným řadou zákonů, před-
pisů a nařízení, které někdy působí 
téměř jako sabotáž vědy.

Máte připraveny konkrétní kroky, 
které budete chtít prosadit pro 
zlepšení situace?
Na celospolečenské úrovni bych rád 
začal měnit právě výše zmíněné spo-
lečenské povědomí. Současně bych 
chtěl poukázat na to, co může firma 
od spolupráce s ústavem Akademie 
věd čekat. Výzkum není něco, co se 
dá jen tak objednat a koupit. Podnik 
by měl spolupracovat s vědci proto, 
aby se inspiroval, kam směřovat svůj 
vývoj ve vzdálenějším horizontu. 

Co může Vaše instituce nabídnout 
firmám a v jakých oborech?
Domnívám se, že je mezi praco-
višti Akademie věd možno nalézt 

AK ADEMIE VĚD ČR SE ZABÝ VÁ NEJEN 
V ÝZKUMEM, ALE USILUJE TAKÉ 
O SPOLUPR ÁCI S FIR M AMI. STARONOVÉHO 
ČLENA AK ADEMICKÉ R ADY AV ČR 
ZODPOVĚDNÉHO ZA PROPOJENÍ OBOU SFÉR, 
JOSEFA LAZAR A Z ÚSTAVU PŘÍSTROJOVÉ 
TECHNIKY, JSME SE ZEPTALI NA NOVINKY 
I ÚSK ALÍ V TÉTO OBLASTI.

AKADEMIE VĚD NABÍZÍ SVÉ 
SLUŽBY TAKÉ FIRMÁM

expertizu snad pro jakýkoli okruh 
problémů. Doporučil bych jako 
kontaktní místo Centrum transferu 
technologií, které je součástí Středis-
ka společných činností AV ČR. 

Můžete uvést konkrétní příklady 
úspěšné spolupráce?
Orientační přehled nabízejí progra-
my Strategie AV21, kde jsou sezna-
my spolupracujících ústavů, ale také 
partnerských podniků. Budu-li mlu-
vit za sebe, dlouhodobými firem-
ními partnery mého oddělení jsou 
především Tescan Orsay Holding, 
Meopta – optika, firma Mesing, 
PROFIcomms nebo Hiwin. (red)

Výzkum není něco, co se dá jen tak objednat 
a koupit. Podnik by měl spolupracovat 
s vědci proto, aby se inspiroval.

INFO BOX

CzechTrade byl založen jako 
státní agentura na podporu 
exportu. Organizačně spadá pod 
Ministerstvo průmyslu a obchodu. 
Pomáhá firmám při výběru 
vhodných cílových zemí pro vývoz 
zboží a služeb a podporuje je 
v dalším rozvoji.
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Za růstem ekonomiky a zvýšením 
konkurenceschopnosti stojí podnikatelé, 
ale významně ho ovlivňuje i kvalita 
podnikatelského prostředí, které svou 
legislativou utváří vláda. 

Firmy potřebují,  aby vláda zajistila 
podmínky pro zaměstnávání cizinců  
či nastavila jasná, nepolitická kritéria  
pro stanovení minimální mzdy.

P R I O R I T Y 
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Nový stavební zákon, přijetí eura či 
podpora spolupráce vědy a podni-

ků. To jsou příklady priorit, které bude 
Svaz průmyslu a dopravy ČR prosazo-
vat u nové vlády. Takovýchto klíčo-
vých bodů si nadefinoval celkem 14 
a do voleb s nimi chce, stejně jako před 
čtyřmi lety, seznámit všechny politic-
ké strany, jež v průzkumech dosáhly 
minimálně 4 % volebních preferencí. 
Priority pomáhalo formulovat přes 400 
odborníků z firem pracujících v expert-
ních týmech Svazu. Inspirací byly také 

zkušenosti z tripartity a dlouhodobého 
připomínkování české legislativy. 

„Je důležité si uvědomit, že za 
růstem ekonomiky a zvýšením kon-
kurenceschopnosti stojí podnikatelé, 
ale významně ho ovlivňuje i kvalita 
podnikatelského prostředí, které svou 
legislativou utváří vláda,“ konstatuje 
prezident Svazu průmyslu a dopravy 
ČR Jaroslav Hanák.

STAVEBNÍ ZÁKON OD ZNOVU
Úprava povolovacích předpisů byla 
před čtyřmi lety stejně jako dnes jed-
ním z hlavních faktorů ekonomického 
růstu. V České republice však nefungu-
je dálniční síť s kvalitním propojením 
na sousední země, jen těžce se staví 
nové továrny a limitován je i rozvoj 
chytrých sítí. To vše kvůli legislativě, 
která tuto výstavbu blokuje. „Co se sta-
vebního zákona týká, vracíme se na za-
čátek. Je potřeba připravit nový zákon 
a zajistit princip jednoho úřadu, jedno-
ho řízení a jednoho rozhodnutí. V této 
oblasti se vláda za čtyři roky téměř ne-
posunula,“ upozorňuje Hanák na fakt, 
že stávající legislativa je nedostatečná. 

Diverzifikace exportu a podpora ex-
portérů zůstává taktéž prioritou a Svaz 
věří, že se nová vláda aktivně zapojí do 
jeho podpory. SP ČR pravidelně spolu 
s podnikateli doprovází do zahraničí 
prezidenta republiky, premiéra a mini-
stry. V loňském roce uspořádal celkem 
13 podnikatelských misí. Letos umožnil 
českým firmám vyjet v doprovodu poli-
tické reprezentace do Kanady, Chor-

Č T RN ÁC T KLÍČOV ÝCH 
OBL A S T Í  PRO ROZ VOJ  
ČE SKÉ EKONOMIK Y

1. Podpora exportu 
2. Směřování k EURU 
3. Veřejná podpora investic 
4. Stavební legislativa
5. Digitální ekonomika 
6. Výzkum, vývoj, inovace
7. Průmysl 4.0
8. Trh práce
9. Vzdělávání
10. Daně
11. Energetika
12. Životní prostředí
13. Zdravotnictví
14. Legislativa

DALŠÍMU RŮSTU POMŮŽE DIGITÁL , INFR ASTRUKTUR A A LIDI.  
ZODPOVĚDNOST PONESE I BUDOUCÍ VLÁDA.

SVAZ PRŮMYSLU A DOPRAVY ČR 
PŘEDSTAVIL SVÉ PRIORITY

vatska a na Kubu, do dalších tří zemí 
plánuje Svaz mise do začátku léta.

„Od příští vlády očekáváme, že 
bude bojovat i za další liberalizaci 
vnitřního trhu EU, na kterém jsou naši 
exportéři existenčně závislí. Potřebuje-
me, aby vláda jasně vystupovala proti 
protekcionářským tendencím jakých-
koliv členských států, i kdyby mělo jít 
o ty nejvýznamnější,“ doplňuje vice-
prezident Svazu průmyslu a dopravy 
ČR Radek Špicar.

FIRMY NA EURO NEDOPLATÍ
Vstup do ERM2 a euro vnímá Svaz 
jako politické rozhodnutí, přičemž 
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P OLIT ICKÉ S T R A N Y S VOLEBNÍ 
PREFERENCÍ N A D 4 %

27 %

15,5 %
13,9 %

7,6 % 7,3 % 6,7 %
5,5 %

4,2 % 4 %

První dvě schůzky zástupců SP ČR proběhly na přelomu 
dubna a května s lídry politických stran ANO a KDU-ČSL. 
Známý je již i termín setkání s představiteli ČSSD, s dalšími 
stranami jednáme.

přijetí eura podporuje. „Nebojím se, 
že čeští exportéři budou tratit kvůli 
přijetí eura. Dlouhodobá konkurence-
schopnost českých firem není o koruně 
a euru,“ upozorňuje Hanák. 

Digitalizace přináší jasné výhody 
pro podniky i občany. „Chceme vládu, 
která bude chápat význam digitálních 
technologií pro rozvoj našeho hospo-
dářství a využije je k tomu, aby si obča-
né i podniky mohli vyřídit vše potřebné 
jednoduše, nejlépe z pohodlí vlastního 
domova či kanceláře. Chceme vládu 
4.0,“ představuje Milena Jabůrková, 
členka představenstva Svazu průmyslu 
a dopravy ČR, další z priorit. Zároveň 
upozorňuje na náročná pravidla ochra-
ny osobních údajů, která začnou platit 
od května 2018 a vyžádají si značné fi-
nanční, lidské i technické zdroje. „Svaz 
i vláda musí firmám s přípravou na ev-
ropské nařízení pomoci,“ doplňuje.

Mezi své priority Svaz zařadil 
i vzdělávání. České hospodářství sto-
jí a padá s dostatkem kvalifikované 
a vzdělané pracovní síly. „Budeme se 
i nadále zasazovat o to, aby naše škol-
ství vzdělávalo žáky v kvalitních pří-
rodovědných a technických oborech 
a připravovalo je na změny přicházející 
s postupující digitalizací našeho průmy-
slu i celé společnosti,“ říká Jabůrková.

„Důležité je, abychom dokáza-
li reagovat na změny na trhu práce. 
Ubývá těch nejméně kvalifikovaných 
dělnických prací, mění se struktura ↑ Zástupci SP ČR představili novinářům ekonomické priority. 

Zleva: J. Hanák, J. Rafaj, M. Jabůrková, R. Špicar.

↑ R. Špicar, viceprezident SP ČR, 
posyktuje rozhovor pro ČT.

↑ J. Hanák a J. Rafaj zdůrazňují význam 
priorit bez ohledu na politickou situaci. 

pozic, častěji se zavádí automatizova-
ný provoz. Firmy také potřebují, aby 
vláda zajistila podmínky pro zaměstná-
vání cizinců či nastavila jasná, nepoli-
tická kritéria pro stanovení minimální 
mzdy,“ upozorňuje první viceprezident 
Jan Rafaj na byznysové priority z oblas-
ti trhu práce. (red)



Poslanecká sněmovna schvá-
lila 5. dubna ve třetím čtení 

rozsáhlou novelu stavebního zákona, 
kterou Svaz léta podporoval a aktiv-
ně prosazoval. Pro změnu zákona 
hlasovalo 117 z celkových 160 
přítomných poslanců. Novela, která 
nyní míří k posouzení do Senátu, má 
zrychlit povolovací řízení a sloučit 
doposud oddělené územní a stavební 
řízení s procesem posuzování vlivu 
na životní prostředí (EIA). Materiál 
přináší několik pozitivních změn, 
veškeré problémy nicméně bohužel 
neřeší. Proto budeme požadovat 
kompletní rektifikaci povolovacích 
procesů.

ZMĚNU PROSAZUJEME JIŽ LÉTA
Úprava stavební legislativy je pro 
SP ČR prioritou dlouhodobě. Již 
v minulosti jsme v rámci vrchol-
ných jednání poukazovali na to, že 
Česká republika stále nedokázala 

zkrátit a zjednodušit povolovací 
řízení. Neodstranila tak jednu 
z bariér pro růst investic, ačkoliv 
se k tomu vláda zavázala. Místo 
toho se v mezinárodním hodnoce-
ní Doing Business propadla co do 
rychlosti získání povolení k výstavbě 
o další čtyři místa na 130. příčku ze 
190 sledovaných zemí.

Novela obsahuje alespoň pozi-
tivní kroky jako například institut 
provázání společného územního 
a stavebního řízení s procesem 
EIA, upřesnění obsahu a rozsa-
hu závazných stanovisek, úpravu 
mechanismů pro změny územně 
plánovacích dokumentací, či zkráce-
ní některých lhůt pro rozhodování 
stavebních úřadů. Jde ale o pozitiva 
dílčí, která neřeší všechny problémy 
povolovacích procesů a souvisejících 
úprav, jež jsou potřeba. Celkově 
tak novela ve své současné podobě 
očekávání SP ČR nesplňuje. (red)

MATERIÁL, KTERÝ V DUBNU PROŠEL SNĚMOVNOU, OBSAHUJE 
JEN DÍLČÍ ZMĚNY. SP ČR BUDE PROTO USILOVAT O JEHO 
REKODIFIKACI.

S T A V E B N Í  Z Á K O N
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NOVELA STAVEBNÍHO ZÁKONA JE MALÝM 
KROKEM VPŘED, PRŮMYSLU A DOPRAVĚ 
ALE VÝZNAMNĚJI NEPOMŮŽE

Co se stavebního zákona týká, vracíme se na začátek. Je potřeba 
připravit nový zákon a zajistit princip jednoho úřadu, jednoho řízení 
a jednoho rozhodnutí.

S T A V E B N Í  Z Á K O N

JAROSLAV HANÁK
prezident  
Svazu průmyslu a dopravy ČR 

Stavební zákon 
představuje pro 
naši ekonomiku 
jednu z nej-
vyšších priorit, 
proto se jeho 
novele aktiv-
ně věnujeme. 
Účastnili jsme 

se mnoha jednání na různých úrov-
ních, byli jsme členem přípravné 
pracovní skupiny MMR, tlačili jsme 
téma na vrcholové úrovni, tedy i na 
jednání tripartity. Přesto součas-
ná vláda nedokázala zprocesovat 
tvorbu nové legislativy, a prakticky 
jsme promarnili čtyři roky. Novela 
přináší dílčí pozitivní změny, které 
ulehčí drobné výstavby, jako napří-
klad menší výrobní haly, u velkých 
staveb se ale stále nic nemění. Cel-
kově novela v této podobě potřeby 
českého průmyslu neuspokojila 
a nevyřešila ani zásadní aktivity 
pro oblast dopravy. Stále se musí 
dořešit vyvlastňování a odkup 
pozemků nebo příprava projek-
tů. Kromě samotné novely navíc 
bojujeme s velkým resortismem. 
Jeho příkladem jsou odvodňovací 
stavby, coby vedlejší produkt při 
výstavbě dálnic, jejichž schvalování 
si prosadilo ponechat v gesci Mini-
sterstvo životního prostředí. 

JA K TO V IDÍM

ZMĚNY NEBUDOU MOŽNÉ BEZ 
ODSTRANĚNÍ RESORTISMU
Nutná bude proto velmi rozsáhlá 
rekodifikace. „Musí se zahájit práce 
na zásadní rekodifikaci stavebního 
práva s hlavním cílem – jeden úřad, 
jedno řízení a jedno rozhodnutí při 
zohlednění specifik staveb,“ upo-
zorňuje ředitel Sekce hospodářské 
politiky SP ČR Bohuslav Čížek. 

Svaz již formuloval základní teze, 
které bude chtít v rámci rekodifika-
ce zákona prosadit. V prvé řadě by 
měly být reflektovány rozdíly v typu 
staveb. Zde se nabízí diskuse nad 

specifickou úpravou pro projekty 
strategického charakteru, jako jsou 
energetické nebo dopravní stavby. 
Nutné je také opustit systém řetě-
zících se správních aktů, kde jeden 
podmiňuje druhý. Stavebník by už 
navíc neměl v rámci samotného 
řízení obíhat jednotlivé orgány a žá-
dat je o stanoviska, tuto činnost by 
v samotném povolovacím řízení měl 
provádět stavební úřad. V neposled-
ní řadě budeme volat po elektroniza-
ci a digitalizaci státní správy.

Příprava změny zákona potr-
vá několik let, určitě se nebavíme 

o řádu roku či dvou. Proto by měla 
být rekodifikace pro vládní orgány 
prioritou. Vzhledem ke stavu novely 
požádal Svaz současnou vládu, a to 
i svědomím toho, že její funkční 
období je již poměrně krátké, aby 
urychleně začala pracovat za účasti 
podnikatelské sféry na nové podobě 
stavební legislativy. Tu by připravila 
až vláda vzešlá z letošních voleb. 
Změny ovšem nebude možné pro-
sadit, pokud bude ve státní správě 
přetrvávat resortismus. Podmínkou 
bude tedy i úprava kompetenčního 
zákona. (red) 

OD ROKU 2010 KLESÁ HODNOTA STAVEBNÍ PRODUKCE 

INDEX STAVEBNÍ PRODUKCE
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Státní podniky a další subjekty 
s účastí státu mají od loňského 

roku povinnost zveřejňovat smlouvy. 
Brzy má toto protikorupční opatření 
vstoupit do své ostré fáze, kdy bude 
uveřejnění v registru podmínkou 
jejich platnosti. Koho konkrétně se 
povinnost týká a jak smlouvy do 
databáze vkládat? Svaz průmyslu 
a dopravy ČR uspořádal na začátku 
dubna spolu s advokátní kanceláří 
TaylorWessing seminář, kde účastní-
ky seznámil se základními právními 
aspekty tohoto zákona. Současně se 
řešily i praktické otázky.

Aby vymizel prostor pro korupci 
ve státním sektoru, musí být veřejné 

všechny nově uzavírané smlouvy 
s plněním nad 50 tisíc korun bez 
DPH. Konkrétně jde o soukromo-
právní smlouvy, smlouvy o dotaci 
a návratné finanční výpomoci uzaví-
rané se státem, územním samospráv-
ným celkem, příspěvkovou organi-
zací, výzkumnou institucí, vysokou 
školou, státním podnikem, Českou 
televizí, Českým rozhlasem a dalšími 
právnickými osobami s většinovou 
majetkovou účastí státu. Z povin-
nosti jsou vyjmuty informace, které 
spadají do obchodního tajemství. 
Zveřejňovat se nemusí ani technické 
předlohy, návody, projektové do-
kumentace nebo způsob výpočtu 
jednotkových cen. 

Zveřejnění v registru bude od 
1. července 2017 podmínkou nabytí 
účinnosti smlouvy. Na zaslání do da-
tabáze mají aktéři 30 dnů od podpisu 
smlouvy. Zákon ovšem nestanovuje, 
která strana je povinna smlouvu 

REGISTR SMLUV – ÚČINNÝ NÁSTROJ 
PROTI KORUPCI NEBO DISKRIMINACE?

SP ČR PROTIKORUPČNÍ SNAHY STÁTU VÍTÁ. 
SOUČASNÉ POJETÍ ZÁKONA O REGISTRU SMLUV 
JDE ALE PROTI FIR M ÁM.
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Povinnost zveřejňovat smlouvy se týká 
i podniků, které s prostředky státu 
nehospodaří. To je na trhu znevýhodňuje.

INFO BOX

Jitka Hlaváčková byla na 
posledním Sněmu Unie 
podnikových právníků 
ČR, z. s., opětovně zvolena 
členkou Rady Unie a jedním 
z pěti místopředsedů Unie. 
Zastává zde také funkci garanta 
pracovněprávní sekce. 

zveřejnit. Firmy by si tedy měly ve 
smlouvě stanovit, která smluvní 
strana je povinna zaslat do databáze, 
ale i to, které informace bude třeba 
„začernit“, případně kdo bude hradit 
pokutu z prodlení. 

BUDOU MOŽNÉ VÝJIMKY  
ZE ZÁKONA?
SP ČR sleduje problematiku registru 
smluv od začátku. I když protiko-
rupční program vlády jako takový 
vítá, současné pojetí se tomuto zámě-
ru vymklo, jelikož popírá rozdíl mezi 
soukromým a veřejným sektorem. 
Povinnost se totiž týká i podniků, 
které s prostředky státu nehospodaří. 
To je na trhu znevýhodňuje. Prezi-
dent SP ČR Jaroslav Hanák na tento 
diskriminační fakt upozornil již loni 
premiéra Bohuslava Sobotku. V sou-
časné době je v legislativním procesu 
novela, která navrhuje zúžit počet 
povinných subjektů a smluv. Nově by 
se povinnost neměla týkat například 
národních podniků, kolektivních 
smluv nebo smluv mezi podniky 
a veřejnými školami či výzkumnými 
ústavy. Senát měl ale k návrhu výhra-
dy, takže jej vrátil zpět poslancům 
k projednání.

JITKA HLAVÁČKOVÁ
zástupkyně ředitelky Sekce zaměstnavatelské  
pro trh práce a legislativu
Svazu průmyslu a dopravy ČR
jhlavackova@spcr.cz

 Aktuální 
informace zde
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V Evropském parlamentu podporujete 
volný tok dat. Jaké konkrétní aktivity 
v této oblasti vyvíjíte? 
Mám tuto oblast na starosti v rám-
ci Výboru pro vnitřní trh a ochranu 
spotřebitelů, kde jsem místopředsed-
kyní. Volný tok dat, jak osobních, tak 
také komerčních, je stěžejní z hlediska 
rozvoje digitálního trhu. Má-li Evropa 
dosáhnout svého plného potenciálu, 
neměly by vnitrostátní předpisy da-
tové toky omezovat. Proto tlačím na 
Evropskou komisi, aby přijala takové 
nařízení, které by datovou lokalizaci 
vylučovalo.

V těchto dnech finalizuji dopis 
pro Evropskou komisi, kde společně 
s dalšími kolegy vyzýváme, aby respek-
tovala loňské hlasování Parlamentu. 
A v průběhu května připravuji stano-
visko Parlamentu k evropské datové 
ekonomice, kde toto bude ústředním 
tématem. 

V čem spočívají argumenty pro 
lokalizaci dat a proti ní a jaký na ně 
máte názor?
Slyšela jsem již mnoho důvodů, 
proč členské státy chtějí datovou 
lokalizaci. Nejčastěji je to bezpeč-

Na začátku července měla nabýt 
účinnosti novela zákoníku práce, 

která má podle MPSV zjednodušit 
pracovněprávní vztahy, ubrat zaměst-
navatelům na administrativě, a pře-
devším uvést tento zákon do souladu 
s evropskou legislativou. Zdali bude 
ale jeho konečná podoba skutečně ku 
prospěchu zaměstnanců i zaměstna-
vatelů, je otázkou. Původní kompro-
misní návrh, na kterém se téměř před 
rokem shodla tripartita, odbory začaly 
měnit prosazováním pozměňovacích 
návrhů v Poslanecké sněmovně. Sně-
movním sociálním výborem prošly 
úpravy nad rámec tripartitní dohody 
jako např. 5. týden dovolené, zvýšení 
příplatků a odstupného nebo možnos-
ti odborů zastavit výrobu, pokud si 
vyhodnotí, že se jedná o život ohro-
žující činnosti.

Pokud by byl zákon přijat tak, jak 
si jej nyní prosazují odbory, bude mít 
zásadně negativní dopady nejen na 
náklady, ale i na organizaci firem. „Je 
to stejné, jako kdybyste chtěli opero-
vat některý ze zásadních orgánů, jako 
je mozek či srdce. Musíme si být jisti, 
že změna je nutná a postup s jeho 
důsledky jsou promyšleny,“ komentu-
je aktuální stav projednávání novely 
1. viceprezident SP ČR Jan Rafaj. Svaz 
se vyjádřil ke všem zhruba 40 výborem 
schváleným pozměňovacím návrhům. 
Jako nepřijatelný vidí právě zmiňovaný 

VOLNÝ TOK DAT BY MĚL BÝT PÁTOU SVOBODOU EUBUDE NOVELA ZÁKONÍKU PRÁCE 
KU PROSPĚCHU?

JEDNOTNÝ DIGITÁLNÍ TRH JE PRO RŮST FIREM NEZBYTNÝ. JAKÉ 
KROKY SE V R ÁMCI VOLNÉHO TOKU DAT REALIZUJÍ NA ÚROVNI EU? 
NA TO JSME SE ZEPTALI EUROPOSLANKYNĚ DITY CHAR ANZOVÉ .

SP ČR V YZÝ VÁ PŘEDSTAVITELE VLÁDY A ODBORŮ, ABY RESPEKTOVALI KŘEHKOU DOHODU 
TÝK AJÍCÍ SE NOVELY ZÁKONÍKU PR ÁCE. V OPAČNÉM PŘÍPADĚ NOVELIZACI ZÁKONÍKU 
PR ÁCE NEPODPORUJE, JELIKOŽ DODATEČNÉ NÁVRHY OBSAHUJÍ V ÝZNAMNÉ ZDR AŽENÍ 
CENY PR ÁCE A DALŠÍ ABSENCI PR ACOVNÍ SÍLY.

Má-li Evropa dosáhnout svého plného 
potenciálu, neměly by vnitrostátní předpisy 
datové toky omezovat.

nost a otázka monitorování dat v rámci 
prevence hrozeb. Tento postoj částečně 
sdílím a umím si v budoucnu představit 
výjimku pro některé členské státy. Jak 
ale ukazuje dopadová studie Komise, 
není zde z hlediska ohrožení bezpeč-
nosti zásadní problém.

I proto jsem přesvědčena, že v EU 
potřebujeme plošné omezení týkající se 
požadavků na lokalizaci, jak pro data 
v režimu obecného nařízení o ochra-
ně osobních údajů (tzv. GDPR), tak 
i mimo něj. Volný tok dat by měl být 
v zásadě pátou svobodou jednotného 
trhu v Evropě.

Máte v tomto ohledu nějaká doporučení pro 
další postup České republiky? 
Mé doporučení je nejprve na úrovni EU, tam 
bychom se měli spojit s dalšími členskými 
státy s cílem poukázat na potřebu evropské-
ho řešení. Pokud se členské státy spojí, tak 
je těžší pro jednotlivé země jako například 
Francie blokovat takové opatření. 

Na naší domácí úrovni by se vláda nemě-
la klonit k přijetí opatření ohledně lokalizač-
ních údajů. To by nebylo dobré ani pro české 
daňové poplatníky ani firmy. S tím pak jde 
ruku v ruce samospráva, která by měla tento 
přístup podporovat.  (red) 

Fo
to

: D
ita

 C
ha

ra
nz

ov
á

Snaha 
zavést 5. tý-
den dovo-
lené v době 
nedostatku 
pracovní síly 
na trhu prá-
ce ukazuje, 
že problémy 
zaměstnava-
telů nejsou 
brány vážně.

5. týden dovolené. Hrozí totiž rizi-
ko, že si odbory na podnikové úrovni, 
kde již týden dovolené navíc existuje 
jako benefit, budou vysvětlovat nové 
ustanovení tak, že se jedná o 6. týden. 
„Zavádět 5. týden dovolené v době 
nedostatku pracovní síly na trhu práce 
ukazuje, že problémy zaměstnavatelů 
nejsou brány vážně. O co více, když 
tento návrh podporuje i ministryně 
Marxová či premiér Sobotka,“ před-
stavuje jeden z bodů Jan Rafaj. Podle 
Svazu by měl tento týden dovolené 
zůstat jako benefit, a nikoli povinnost 
pro zaměstnavatele, kteří již tak na trhu 
postrádají přes 140 tisíc pracovníků. 
Velkou diskuzi vede ohledně finál-
ního znění regulace homeoffice. Za 
nekoncepční pak považuje např. návrh 
na sjednocení systému odměňování 
zaměstnanců ve státních a soukromých 
zdravotnických zařízeních (resp. lůžko-
vých odděleních). 

O výše uvedených i některých 
dalších výborem schválených bo-
dech Svaz jednal v polovině dubna 
s premiérem Bohuslavem Sobot-
kou a odbory. I přes další ústupky, 
které byla zaměstnavatelská dele-
gace ochotna akceptovat, se kvů-
li neústupnosti odborů ke shodě 
nepodařilo dojít. V současné době 
ve Sněmovně probíhá 2. čtení, kde 
se načítají další pozměňovací návrhy 
tentokrát zejména opoziční. Mno-
hé z nich by se jevily pro zaměstna-
vatele daleko přijatelnější, nicméně 
budou nadále respektovat původní 
křehký kompromis. „Chovejme se 
zodpovědně. Stále jsme nápomocni 
k tomu, aby se našla shoda,“ vyzý-
vá Rafaj a dodává: „Rozhodně však 
nemůžeme připustit, aby byl sociál-
ní dialog zneužit k vytvoření nosiče, 
jenž bude škodit těm, kteří vytváří 
hodnoty této země.“  (red) 
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BREXIT: CO NÁS ČEKÁ 
V NÁSLEDUJÍCÍCH 
MĚSÍCÍCH

ZMĚNY VE VÝPOČTU DUMPINGU

BEZ PRIVACY SHIELD HROZÍ EVROPSKÝM FIRMÁM 
ZMRAZENÍ OBCHODNÍCH VZTAHŮ S USA

POHLED BYZNYSU NA 
VEŘEJNÝ COUNTRY-
BY-COUNTRY 
REPORTING

CLAUSE MOLIÈRE ANEB UČTE SE FRANCOUZSKY

EU MUSÍ JEDNAT PROTI NEOPRÁVNĚNÝM 
POŽADAVKŮM NA LOKALIZACI DAT 

Velká Británie odstartovala 
29. března dvouletou lhůtu pro 
vyjednání brexitu. Na straně EU již 
byla přijata vodítka pro vyjednávání 
a 22. května by měl být přijat vyjed-
návací mandát Radou pro obecné 
záležitosti. Vyjednávat se začne 
nejspíš v červnu po volbách ve Velké 
Británii, které proběhnou 8. června, 
a dohoda by měla být uzavřena již 
na podzim 2018 vzhledem k násle-
dujícímu procesu ratifikace. Vzhle-
dem k letošním volbám v několika 
zemích EU se však jedná o ambi-
ciózní scénář. Pokud ve stanovené 
lhůtě k dohodě nedojde, může být 
dvouleté období prodlouženo jen 
jednomyslným odhlasováním člen-
skými státy. SP ČR se zasazuje za 
plynulý průběh jednání v řádné lhů-
tě tak, aby se zajistila právní jistota 
a co nejmenší narušení vzájemných 
ekonomických vazeb. Byznys zdů-
razňuje důležitost přechodného ob-
dobí a komplexní dohody upravující 
budoucí vztahy. SP ČR je zapojen do 
přípravy přehledu problematických 
záležitostí z perspektivy byznysu, na 
kterém pracuje BusinessEurope.

Komise v minulém roce představila návrh nové metodologie výpočtu dumpingu, ze kterého 
vyplývá řada změn. Odpadne mj. hodnocení toho, zda se jedná o tržní ekonomiku či nikoli. 
V budoucnu bude pro použití nové metodologie stačit prokázání existence tzv. významných 
distorzí na trhu. Záměrem Komise je, aby důkazní břemeno bylo v této fázi na ní a nebylo 
přesunuto na průmysl, což je pro byznys klíčové. Distorze budou určeny v souhrnné zprávě 
pro jednotlivé země, kterou připraví Komise, případně v rámci stížnosti či v místě výroby při 
kontrolní návštěvě. Standardy pro spuštění vyšetřování zůstanou vysoké. Pro určení běžné 
hodnoty, na základě které probíhá výpočet dumpingu, se budou využívat data z mezinárod-
ního srovnání nebo porovnání s vhodnou reprezentativní zemí. 3. května schválili velvyslanci 
pozici Rady, která je tak připravena zahájit vyjednávání s Evropským parlamentem, jakmile 
Parlament přijme svoji vyjednávací pozici. SP ČR bude sledovat legislativní proces a členy 
o vývoji informovat.

SP ČR od počátku plně podporoval dohodu 
mezi EU a USA, tzv. Privacy Shield. Tato doho-
da totiž firmám, které obchodují přes Atlantik, 
poskytuje nezbytný právní rámec pro bezpečný 
přenos dat. Firmy při obchodování přes Atlan-
tik potřebují právní jistotu, kterou jim Privacy 
Shield poskytuje. Bez něj by evropským firmám 
hrozilo zmrazení obchodních vztahů s USA. 
Dohoda má také velký význam mimo jiné i pro 
malé a střední podniky. 

SP ČR v průběhu vyjednávání této dohody 
zdůrazňoval, že je třeba ochránit osobní údaje 
občanů EU, ale také zajistit firmám právní jis-
totu. Svaz přitom aktivně vystupoval jak v ČR, 
tak i v EU. Ve vyjednávání s Američany Svaz 
plně podporoval kabinet komisařky Jourové 
a přijetí Privacy Shieldu považuje za jeden 
z klíčových úspěchů. Privacy Shield vstoupil 
v účinnost v srpnu 2016 a od té doby se do něj 
zaregistrovalo přes 2 tisíce podniků. 

O několik měsíců později nicméně europo-
slanci ve Výboru pro občanské svobody, spra-
vedlnost a vnitřní věci (LIBE) představili návrh 

ustanovení, ve kterém Privacy Shield zpochyb-
nili. Ačkoli se jednalo o návrh nelegislativního 
ustanovení, byznys se rozhodl opět Privacy 
Shield v Evropském parlamentu obhajovat. SP 
ČR požádal české europoslance, aby hlasovali 
proti této rezoluci, a také plně podpořil dopis 
BusinessEurope. Ačkoli bylo ustanovení nako-
nec bohužel přijato, řada českých europoslanců 
hlasovala proti, za což jim SP ČR velmi děkuje. 

Privacy Shield bude navíc každoročně 
přezkoumáván, což nás letos 
čeká v září. SP ČR bude 
dohodu plně podporovat a in-
formovat své členy o vývoji.

Dopis BE zde →

Komise loni v dubnu představila 
návrh na veřejné podávání zpráv 
podle jednotlivých zemí, tzv. 
public country-by-country repor-
ting. Nadnárodní firmy s obratem 
nad 750 milionů eur by dle návrhu 
měly zveřejňovat souhrn informací 
o daních a mezinárodních aktivi-
tách. Evropský parlament navíc 
v rámci probíhajícího legislativního 
procesu navrhl snížit hranici obratu 
pro reporting na 40 milionů eur 
a rozšířit seznam informací, které 
by měly firmy zveřejňovat. Byz-
nys podporuje sdílení zpráv podle 
zemí mezi jednotlivými finančními 
správami, nicméně ve zpřístupňová-
ní těchto informací veřejnosti vidí 
potenciální riziko úniku citlivých 
informací, chybné interpretace, 
nárůstu administrativy a ohrožení 
konkurenceschopnosti evropských 
firem. SP ČR proti těmto tendencím 
jdoucím nad rámec mezinárodních 
standardů a samotnému návrhu 
aktivně vystupuje. SP ČR věří, že se 
podaří, aby návrh na zveřejňování 
zpráv neprošel, a to ani v té mírnější 
podobě.

Pod hrozbou sankcí již vyžaduje 
dodržování směrnice o vysílání 
pracovníků a řádnou výplatu mini-
mální mzdy zahraničním řidičům 
mj. Francie, Německo, Rakous-
ko a Itálie. Některé francouzské 
regiony a města však zašly ještě 
dál a začaly uplatňovat tzv. Clause 
Molière. Ta nutí firmy ucházející se 
o veřejnou zakázku mj. ve staveb-
nictví či dopravě zajistit, aby jejich 
zaměstnanci ovládali francouzšti-
nu. Příznivci doložky argumentují 
tím, že chtějí zlepšit komunikaci 

a bezpečnost na pracovišti. Odpůr-
ci to ale považují za další diskrimi-
naci. SP ČR vystupuje proti zavádě-
ní takovýchto opatření, která vedou 
k narušování základních principů 
vnitřního trhu EU. Obdobně to 
vidí také europoslankyně Marti-
na Dlabajová: „Clause Molière je 
pro mě jen populistickým krokem 
v rámci prezidentské předvolební 
kampaně a diskriminací vyslaných 
pracovníků. Francie se evident-
ně rozhodla jít cestou postupné 
izolace.“

Volný tok dat má klíčový význam pro vnitřní 
trh a jednotný digitální trh, Bez něj se nemůže 
stát realitou. Firmy se ale potýkají s rostou-
cím množstvím neoprávněných požadavků 
na lokalizaci dat na národní i místní úrovni. 
Tato ochranářská opatření jim brání v růstu, 
přeshraniční expanzi a inovacích. Negativ-
ně to přitom dopadá především na malé a 
střední podniky a důsledkem je prohlubující 
se fragmentace vnitřního trhu. Uložení dat na 
jednom místě navíc nezaručuje jejich bez-
pečnost, ale paradoxně zvyšuje riziko kyber-
netických útoků. Důležitý je způsob uložení 
dat, nikoli místo. Byznys opakovaně vyzýval 
Komisi, aby předložila legislativní návrh, který 
by problém neopodstatněných požadavků na 
lokalizaci dat vyřešil. „Potřebujeme evropský 
právní rámec, který zabrání tvorbě neopráv-
něných národních požadavků na lokalizaci 
dat, usnadní přeshraniční datové toky a zajistí 
notifikaci současných a budoucích restrikcí,“ 

řekla členka představenstva SP ČR Milena Jab-
ůrková. Komise 10. května zveřejnila přezkum 
strategie pro jednotný digitální trh v polovině 
svého funkčního období, ve kterém se ohlédla 
za dosaženým pokrokem. Zároveň slíbila, že 
legislativní iniciativu týkající se přeshraniční-
ho volného toku neosobních dat připraví do 
podzimu 2017.

Podrobnosti 
zde ↑

Projekt EU patří k nejúspěšnějším 
ve světové historii. Státy nalezly 
odvahu společně vybudovat vnitřní 
trh založený na volném pohybu zboží, 
služeb, osob a kapitálu. Dnes musíme 
stejně statečně rozšířit vnitřní trh 
o pátou svobodu - volný tok dat.
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← Prezident SP ČR 
J. Hanák jednal 
s předsedkyní 
Rady Asociace 
krajů ČR 
J. Vildumetzovou 
o plánované 
stávce řidičů 
autobusů.

← Viceprezident 
IBM David Barnes 
a viceprezident 
SP ČR R. Špicar 
na diskusi 
o budoucnosti 
pracovní 
síly se členy 
Hospodářského 
výboru Poslanecké 
sněmovny ČR. 

↑ Představitelé SP ČR a Akademie věd ČR se dohodli na 
vzájemné spolupráci k efektivnějšímu přenosu základního 
výzkumu do praxe.

← Viceprezident 
SP ČR Z. Frolík 
slavnostně otevírá 
s prezidentem ČR 
M. Zemanem novou 
výrobní halu své 
firmy Linet. Foto: Linet

← Prezident SP ČR 
J. Hanák vystoupil 
na Žofínském 
fóru na téma 
kvalitní dopravní 
infrastruktura.   
Foto: Agentura NKL 
Žofín 

↑ Australský velvyslanec na semináři pořádaném SP ČR 
a KPMG představil investiční příležitosti v Austrálii. 

↑ Cenu „Podniková právní kancelář“ předal viceprezident 
SP ČR F. Chaloupecký útvaru Právní služby společnosti 
ČEZ, a.s.  Foto: Economia

↑ Do Síně slávy soutěže MANAŽER ROKU vstoupil prezident SP ČR  
J. Hanák.  Foto: ČMA

↑ Prezident SP ČR J. Hanák reprezentoval zájmy 
zaměstnavatelů na společném jednání české a slovenské 
tripartity.  Foto: Úřad vlády ČR

↑ Svaz hostil čínskou delegaci v čele s viceprimátorkou Pekingu. 

Představitelé SP ČR prezentovali na tiskové konferenci 
priority pro rozvoj české ekonomiky, se kterými budou 
seznamovat i politické strany.
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SP ČR ZNÁ PODOBU NOVÉHO 
ZÁKONA O VÝZKUMU A INOVACÍCH
Náměstek pro řízení Sekce pro vědu, 
výzkum a inovace Arnošt Marks 
představil SP ČR paragrafované znění 
zákona o podpoře výzkumu, vývoje 
a inovací (VaVal). Členové Expert-
ního týmu pro VaVaI se tak mohli 
exkluzivně seznámit s návrhem této 
důležité normy. ÚV ČR materiál pro-
diskutuje s dalšími představiteli Svazu.

SVAZ SE CHCE PODÍLET NA 
ZMĚNĚ SCHVALOVACÍCH 
PROCESŮ
SP ČR chce pomoci s rekodifikací 
povolovacích procesů, kterou plánuje 
MMR. Ministryni Karle Šlechtové 
zaslal dopis s nabídkou spolupráce na 
přípravě jednotného povolovacího říze-
ní. Svaz je ochoten poskytnout mimo 
jiné odborné podklady, které si nechal 
právníky zpracovat již před třemi lety. 

SP ČR POSÍLIL VZTAHY  
S AKADEMIÍ VĚD
Zástupci Svazu průmyslu a dopravy 
ČR jednali o prohloubení spolupráce 
s představiteli Akademie věd ČR. 
Hlavním cílem setkání bylo zlepšit 
systém převádění základního výzku-
mu do praxe.  Obě strany se dohodly 
na společné prezentaci úspěšných pro-
jektů či na vytvoření vzorových smluv 
o spolupráci mezi vědci a firmami. 

SEMINÁŘ O DAŇOVÉM 
ZVÝHODNĚNÍ VÝZKUMU A VÝVOJE
SP ČR uspořádal seminář k daňové 
uznatelnosti výzkumu a vývoje (VaV). 
Vedle zahraničních modelů se roze-
bíraly i konkrétní zkušenosti z praxe 
a přístup finanční správy. Ten je nutné 
změnit.  Svaz proto bude apelovat 

na úpravu metodických pokynů a na 
odstranění různých nelogičností 
v systému.

SP ČR JEDNAL S PREMIÉREM 
Svaz požádal na osobní schůzce pre-
miéra Bohuslava Sobotku o podporu 
v projednávání transpozičního zákona 
o ochraně ovzduší. Jeho neschválení 
pro ČR představuje riziko a distribu-
torům pohonných hmot může působit 
problémy s plněním povinností. Premi-
ér přislíbil, že požádá ministra Richarda 
Brabce, aby tento zákon prosazoval.

AKTIVNĚ PROSAZUJEME
SP ČR aktivně podporuje zrušení 
letitého embarga na dodávky zařízení 
pro jadernou elektrárnu v Íránu. Vláda 
a poté i Hospodářský výbor PSP ČR 
doporučili embargo zrušit.

V ČERVNU PROBĚHNE SETKÁNÍ 
S EKONOMICKÝMI DIPLOMATY
I v letošním roce pořádá Svaz průmy-
slu a dopravy ČR již tradiční setkání 
ekonomických diplomatů a vedoucích 
zahraničních kanceláří CzechTrade 
s představiteli firem. Dvoudenní akce 
bude tentokrát probíhat v termínu od 
28. do 29. června. 

ČESKO–SINGAPURSKÉ FÓRUM 
PROBĚHNE 24. KVĚTNA
Česko-singapurské obchodní a investič-
ní fórum se bude konat 24. května 2017 
od 16 hodin v hotelu Hilton Prague 
Old Town (V Celnici 7, Praha 1). 

Zaregistrujte se zde →

U
HELNÉ KOTLE BUDOU 
BEZ DOTACE
Druhá výzva OPŽP už 
nepočítá s podporou kotlů 

spalujících pouze uhlí. Takzvanou 
kotlíkovou dotaci bude možné i díky 
iniciativě SP ČR získat už jen na 
nákup automatických kombinovaných 
kotlů. Do dotačního programu bude 
nově spadat i instalace fotovoltaických 
systémů, jakožto dílčí úsporné opatře-
ní v rámci renovace veřejných budov. 

Z
ÁKON O SPECIFICKÝCH 
ZDRAVOTNÍCH SLUŽBÁCH 
Zapracovány jsou společné 
podněty SP ČR a Asociace 

samostatných odborů z projektu 
Pracovně lékařské služby. Jedná 
se např. o sladění posudkových 
závěrů s terminologií zákoníku 
práce, o nové lhůty pro vystavení 
výpisu zdravotnické dokumentace 
a vydání lékařského posudku nebo 
o prodlužení lhůty pro preventivní 
prohlídky zaměstnanců pracujících 
v noci z jednoho na dva roky.

D
OTACE BUDOU DOSTUPNÉ 
I PRO PODNIKY ZE 
SYSTÉMU EU ETS
MPO a SP ČR uspořá-

daly seminář k programu Úspory 
energie (OP PIK), kde se mohly 
firmy seznámit s možnostmi čer-
pání dotací. Ministerstvo přislíbilo 
zvýšit absorpční kapacitu progra-
mu, zpřístupnit dotace i podnikům 
spadajícím do systému EU ETS či 
zkrátit dobu posuzování žádostí na 
maximálně pět měsíců.

E
VROPSKÁ PLATFORMA 
PRO DIGITALIZACI 
PRŮMYSLU
Evropská komise předsta-

vila novou Evropskou platformu 
národních iniciativ pro digitalizaci 
průmyslu. Na straně státní správy je 
za Českou republiku hlavním kontakt-
ním bodem Ministerstvo průmyslu 
a obchodu ČR, na straně byznysu pak 
SP ČR.

O
BCHODOVÁNÍ S EMISEMI 
PROJDE REFORMOU
Evropský parlament a Rada 
ministrů životního prostře-

dí schválily reformu EU ETS pro 
roky 2021-2030. Všechny priority SP 
ČR k oživení trhu s povolenkami se 
podařilo díky naší aktivitě a zejména 
činnosti naší stálé delegátky v Bruselu 
do rozhodnutí prosadit.

O
P PIK – BOJUJEME 
ZA ZMĚNY
Ve hře je konečně jednání 
s Evropskou komisí o změ-

ně pro velké podniky. Podařila 
se zajistit i možnost předběžných 
finančních analýz v rámci garance 
udržitelnosti. Svaz také prosadil 
zmírnění hodnocení hospodárnosti 
a nižší sankce za nedodržení podmí-
nek v programu Expanze. Přede-
vším prosadil urychlení procesu 
hodnocení žádostí s garancí do pěti 
měsíců, v průměru by pak hodnoce-
ní mělo trvat 2,5 měsíce. V loňském 
roce se podařilo také navýšit alokaci 
v I. výzvě programu Potenciál a na-
výšit alokaci v I. výzvě programu 
Aplikace o 2 miliardy korun.

P
ŘÍSPĚVEK NA OPRAVY 
SILNIC NIŽŠÍCH TŘÍD 
SCHVÁLEN
Svaz podporoval systematic-

ké financování údržby a rekonstruk-
ce silnic II. a III. třídy ze strany 
státu spolu s Asociací krajů ČR, 
vláda nakonec schválila příspěvek ve 
výši 3 mld. Kč. Rozdělení prostřed-
ků mezi regiony se odvíjí od počtu 
kilometrů, které jednotlivé kraje 
spravují.

S
TAVEBNÍ ZÁKON – 
SCHVÁLENA NOVELIZACE
Sněmovna schválila 117 hlasy 
ze 160 přítomných poslanců 

rozsáhlou novelu stavebního zákona, 
kterou Svaz podporoval a aktivně 
prosazoval. Bohužel se projevil re-
sortismus a politická neochota, když 
například neprošel zásadní pozměňo-
vací návrh začlenění vodoprávního 
řízení do řízení společného. Svaz bude 
i nadále prosazovat celkovou rekodifi-
kaci stavebního práva.

ABECEDA ÚSPĚCHŮ
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Ne všechny prostředky jsou v sou-
časném programovém období 

2014–2020 využívány ke splnění 
vytyčených cílů EU. Do konce 
února 2017 bylo vyhlášeno celkem 
za všechny programy v Evropských 
strukturálních a investičních fon-
dech 454 výzev s alokací 477 miliard 
korun. To představuje 78,3 % hlavní 
alokace aktuálního programového 
období, která činí 609,4 miliard, 
z toho 120 miliard je vyhrazeno pro 
OP Podnikání a inovace pro kon-
kurenceschopnost (OP PIK). Čísla 
o čerpání jsou ale zatím minimální. 
Typickou oblastí, kde je dosažení 
stanovených met v ohrožení, je oblast 
energetických úspor. Plnění cílů brá-
ní i nastavení některých parametrů, 
jako například limit alokace pro velké 

podniky v OP PIK, nebo některé 
procesy na začátku, jako například 
systém MS 2014+ či zdlouhavá hod-
nocení, které odrazovaly žadatele. 
Evropské finance tak často nesměřují 
do kvalitních, lépe bodově ohodno-
cených projektů.

Problémy jsou také s definováním 
toho, co jsou malé a střední podni-
ky. Řada firem, které jsou v České 
republice označovány jako velké, 
jsou v evropském měřítku střední. 
Například z pohledu bariér čerpání 
v programu úspor energií je limit 
pro velké podniky nejvýznamněj-
ší překážka, co se týká nastavení 
programu jako takového. V oblasti 
podpory výzkumu a vývoje (OP 
PIK) výzvy vyhlašované v nejbliž-
ší době neumožní čerpat velkým 

PO JEDNÁNÍ SVAZU PRŮM YSLU A DOPR AV Y ČR 
S MINISTERSTVEM PRŮM YSLU A OBCHODU BY SE MĚLO 
ZKR ÁTIT HODNOCENÍ ŽÁDOSTÍ V PRŮMĚRU NA 2 ,5 MĚSÍCE. 
V LOŇSKÉM ROCE TRVALO AŽ ROK A PŮL. 
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HODNOCENÍ V OP PIK SE ZKRÁTILO

O P  P I K

Nejprestižnější ocenění za design v mezinárodní soutěži Red 
Dot Design Award získal v kategorii strojírenství Čech Mar-

tin Tvarůžek. Mezi tisícovkami designerů bezmála čtyřicetičlen-
nou porotu zaujal návrhem obráběcího stroje pro společnost 
TOS Kuřim, respektive její obráběcí centrum TOS FRU. „Mojí 
úlohou bylo vytvořit design obráběcího stroje, který odrazí vý-
jimečné postavení TOS FRU na trhu a zákazníka zaujme nejen 
svými technickými parametry,“ vysvětluje průmyslový designér 
Tvarůžek, který se stal mimochodem v roce 2015 ambasadorem 
osvětové kampaně SP ČR Rok průmyslu a technického vzdělá-
vání. Mohlo by se zdát, že design není u průmyslových podniků 
až tak důležitý. Opak je ale pravdou. Designové řešení podtrhu-
je kvalitu výroby a řeší její praktičnost, životnost či nákladovost. 
„Design nabízí možnost, jak se odlišit od konkurence a zvýšit 
přidanou hodnotu výrobků. Věřím, že právě design by se v bu-
doucnu mohl stát silnou komparativní výhodou českého průmys-
lu,“ potvrzuje viceprezident SP ČR Radek Špicar. (red)

DESIGNERSKÝ OSKAR  
PRO ČESKÉHO  
VÝROBCE

PRESTIŽNÍ CENU „RED DOT“ 
ZÍSKAL ČESKÝ DESIGNER 
MARTIN TVARŮŽEK. POROTU 
OHROMIL NÁVRHEM 
OBRÁBĚCÍHO STROJE  
PRO TOS KUŘIM.

ČMZRB P OSK Y T UJE FIN A NČNÍ N Á S T ROJE OP PIK

JIŘÍ JIRÁSEK
generální ředitel ČMZRB

Českomoravská záruční a rozvojová banka 
spravuje finanční prostředky evropských 
strukturálních a investičních fondů EU již od 
roku 2004. Současné programové období se 
vyznačuje zvýšeným důrazem na využívání 

jiných forem podpory, než jsou klasické dotace, a těmi jsou finanční 
nástroje. ČMZRB má s nimi dlouhodobé zkušenosti a aktuálně je bude 

nabízet v rámci programu EXPANZE. Jeho prostřednictvím budou 
moci malí a střední podnikatelé zanedlouho získat zvýhodněné úvěry 
a finanční příspěvky na podporu svých podnikatelských záměrů 
v celkovém objemu 8,8 miliardy Kč. 

Souběžně se připravuje program ÚSPORY ENERGIE, který má 
za cíl formou úvěrů podpořit podnikatelské projekty zaměřené mj. 
na zvyšování energetických úspor a využívání obnovitelných zdrojů 
energie. 

Oba programy spadají do Operačního programu Podnikání 
a inovace pro konkurenceschopnost.

podnikům, jelikož prostředky pro ně 
již byly v podstatě vyčerpány. I proto 
je nutné co nejrychleji s Evropskou 
komisí vyjednat úpravu, protože tím 
je ohrožena řada kvalitních projektů 
v oblasti vývoje. 

PĚTINA Z CELKOVÉ ALOKACE JE 
PRO VELKÉ FIRMY MÁLO
SP ČR proto vyzývá k co nejrych-
lejšímu jednání o změně nastavení 
u vybraných prioritních os. Zásad-
ním požadavkem Svazu je navýšení 
alokace pro velké firmy v programu 
OP PIK, respektive alespoň v ob-
lastech Zvýšení inovačních aktivit 
podniků a Úspory energie. Současný 
dvacetiprocentní limit pro velké fir-
my je podle SP ČR nedostačující. 

Nutné bude také zjednodušit 
administrativu spojenou s rozdě-
lováním evropských peněz. Ze 
strany podniků neměl Svaz bohužel 
příliš pozitivní ohlasy, některé firmy 
obdržely vyhodnocení až po roce 
a půl, a proto zahájil jednání s MPO 
a vládou a snažil se to konstruktivně 
řešit. Výsledkem je například dohoda 
o zrychlení hodnocení, které by mělo 
trvat v průměru 2,5 měsíce s garancí 
maximálně 5 měsíců. (red) Zvýhodněné úvěry malým a středním 

podnikatelům k zahájení i k rozvoji 
podnikatelských aktivit.

 Výše úvěru 2 mil. Kč až 45 mil. Kč
 Doba splatnosti až 7 let
 Bezúročný

 Doba odkladu splátek 
jistiny až 3,5 roku 

 Finanční příspěvek 
až 700 tis. Kč 
ve zvýhodněných regionech

Českomoravská záruční a rozvojová banka, a. s.
Jeruzalémská 964/4, 110 00 Praha 1, tel.: 255 721 111, www.cmzrb.cz

Podpoříme Vaše aktivity 
z oblasti zpracovatelského 
průmyslu, stavební výroby, 
maloobchodu i velkoobchodu
a v řadě dalších činností.

CMZRB_inzerat_109x126,5_Layout 1  3.5.17  13:23  Page 1
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Na konci března se sešli představitelé české a slovenské vlády, odborů a zaměst-
navatelů, aby řešili současná nejpalčivější témata obou zemí. Šlo již o druhé 
společné zasedání obou tripartit, tentokrát proběhlo na zámku Štiřín. Premiér 
Bohuslav Sobotka připomněl, že od nástupu této vlády v roce 2014 se podařilo 
velmi zintenzivnit spolupráci se zaměstnavateli a odbory. Zmínil také pravidelné 
konzultace významných návrhů zákonů a dalších opatření se zástupci obou sfér. 
Mezi hlavní témata jednání patřila budoucnost práce v souvislosti s nástupem 
digitální ekonomiky, řešila se i otázka úrovně mezd zaměstnanců v rámci evrop-
ského kontextu, podoba evropského pilíře sociálních práv nebo návrh na revizi 
směrnice EU o vysílání pracovníků.

Liberalizace železničního trhu je ob-
last, kterou Svaz rozhodně podporuje. 
Stát by měl ale říci, jak naloží se svým 
národním dopravcem. „Je nutné řešit 
třeba historické zátěže ČD nebo bu-

doucnost a náklady na režijní jízdné,“ 
řekl na dubnovém jednání tripartity 
prezident SP ČR Jaroslav Hanák. Stejně 
se musí nastavit pravidla pro všechny 
dopravce, aby byla zachována kvalita 

dopravy a obslužnost po celé republice. 
„Proto jsme požádali Ministerstvo do-
pravy, aby co nejdříve zřídilo pracovní 
skupinu a začalo jednat za účasti Svazu, 
odborů i Českých drah,“ sdělil Hanák.

V čerpání dotací z OP PIK se již 
podařilo vyjednat mnoho změn 
k lepšímu. Na straně firem ale 
bohužel stále přetrvávaly negativ-
ní zkušenosti z minulého roku. 
SP ČR proto znovu apelovalo na 
MPO, aby dodržovalo dohodnutá 
opatření, například zkrátilo dobu 
hodnocení žádostí maximálně na 
pět měsíců, což se nakonec poda-
řilo, či dotáhlo do konce úpravu 
limitu čerpání pro velké firmy 
v programech Úspory energie 
a Inovativní podpory podniků. 
Svaz na tripartitě vládu současně 
požádal, aby členy informovala 

o jednotlivých krocích pro lepší 
čerpání z fondů.

SP ČR vyjádřil na setkání tri-
partity podporu současnému 
systému povinných přijíma-
cích zkoušek na maturitní 
obory. „Jde nám o kvalitu 
studentů a jejich připravenost 
na studium a budoucí uplat-
nění v praxi,“ vysvětlil postoj 
Svazu 1. viceprezident Jan 
Rafaj. Podporu Svazu dostal 
také vládní návrh na povin-
nou maturitu z matematiky na 
odborných školách. „Z matu-
rity z matematiky nechceme 
strašáka, ale kvalitní přípravu 
pro budoucí uplatnění a roz-
voj absolventů,“ dodal Rafaj. 

@SPD_CR
Firmy chtějí využívat e-neschopenky už 
v roce 2018. Tripartita právě jedná i o že-
lezniční dopravě a fondech EU. 

@tripartita_cz
Předseda odborů Josef Středula říká 
na tripartitě: Zítra proběhne výstražná 
stávka u společnosti Mitas. Situace je 
dramatická!

@tripartita_cz
Pan prezident SP ČR Hanák upozorňuje: 
Ministerstvo dopravy ČR by mělo zvážit 
vznik expertního týmu pro oblast oteví-
rání trhu železniční dopravy. Na trh se 
vrhnou dravci!

@tripartita
Ministr průmyslu a obchodu Jiří Havlíček 
konstatuje: Vysokorychlostní internet jsme 
vypsali a brzy bude možno podat žádosti. 
Efektivní čerpání je moje priorita!

@tripartita
Ministryně školství mládeže a tělový-
chovy Kateřina Valachová upozorňuje: 
Do roku 2022 budeme směřovat k tomu, 
aby se děti domluvily dvěma světovými 
jazyky! 

@strakovka
Tripartita projednala dopravní obslužnost 
na železnici po roce 2019, oblast školství 
a Strategický rámec ČR 2030. 

@strakovka
Vláda schválila zvýšení plateb státu do 
zdravotního pojištění i peníze pro úřad 
zajišťující kybernetickou ochranu ČR. 

@tripartita_cz
Na Úřadu vlády jedná pracovní tým 
tripartity pro EU. K jednání národního 
programu reforem ČR 2017 nebo proble-
matice brexitu. 

@JStredula
Jednání tripartity je zahájeno situací na 
železnici z pohledu nové legislativy po 
roce 2019, dále je na řadě školství s minis-
tryní Valachovou a další body.

OTEVŘENÍ ŽELEZNIČNÍHO TRHU ANO. CO ALE S ČD?

ČERPÁNÍ Z FONDŮ

MATURITA 
Z MATEMATIKY: 
KVALITNÍ 
PŘÍPRAVA 
ABSOLVENTŮ

TRIPARTITA NA TWITTERU
ČESKÁ A SLOVENSKÁ TRIPARTITA  
SE SEŠLA NA ŠTIŘÍNĚ

V ÝBĚR Z MÉDIÍ

MILENA JABŮRKOVÁ
členka představenstva  
Svazu průmyslu a dopravy ČR 

Na konci dubna jsem 
se jako zástupce 
Svazu průmyslu a do-
pravy ČR zúčastnila 
zasedání tripartity 
zemí V4 ve Varšavě. 
Hlavním tématem na 
programu jedná-
ní byla společná 

odpovědnost sociálních partnerů při 
potírání zneužívání pracovníků na trhu 
práce. Ministerští zástupci hovořili pře-
devším o nutnosti navyšování minimální 
mzdy a omezování přístupu zahranič-
ních pracovníků na domácí trhy, těmto 
postupům vyjadřovaly podporu odbory. 
Jako zaměstnavatelé jsme výše zmíněná 
opatření z důvodu ztráty konkurence-
schopnosti naopak kritizovali. Dále jsme 
upozorňovali na vážný nedostatek pra-
covních sil. Někteří zahraniční zástupci 
poukazovali na nízkou kvalitu sociálního 
dialogu. Slovenští kolegové vyjádřili navíc 
nespokojenost s neodůvodněným rozši-
řováním práv odborových organizací.

Celkově mi zkušenost s meziná-
rodní tripartitou potvrdila, že sociální 
dialog na české úrovni má v současné 
době jistou kvalitu - pravidelnost, disku-
zi a výstupy, se kterými pracujeme. Na 
tripartitě zemí V4 bohužel neproběhla 
diskuze, ani nebyly přijaty závěry. Ně-
kteří účastníci ihned po svém příspěvku 
odešli, což ukazovalo na nezájem o to, 
co se děje v partnerských zemích. 
Jednání tak místy působilo spíše jako 
souhrn monologů než konstruktivní 
diskuze. Musím s povzdechem konsta-
tovat, že toto setkání promarnilo příleži-
tost řešit zásadní téma trhu práce. 

„Shodli jsme se na tom, že 
se to musí udělat uváženě 
a využít služeb regulátora. 
Upozornili jsme, aby vláda 
přitom zodpovědně přistoupila 
k národnímu dopravci,“
PREZIDENT SVAZU PRŮMYSLU A DOPRAVY ČR  

JAROSLAV HANÁK K OTEVŘENÍ TRHU ŽELEZNIČNÍ 

DOPRAVY

„Souhlasíme s povinnými přijímacími zkouškami na střední školy 
s maturitou. Jde nám o kvalitu studentů a jejich připravenost na 
studium a budoucí uplatnění v praxi,“
1. VICEPREZIDENT SVAZU PRŮMYSL A DOPRAVY ČR JAN RAFAJ  

K PŘÍPRAVĚ STUDENTŮ PRO BUDOUCÍ UPLATNĚNÍ V PRAXI. 
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Slavnostní vyhlášení proběhlo 
20. dubna 2017 na pražském Žofí-

ně za účasti premiéra Bohuslava Sobot-
ky, čtyř ministrů a více než 400 dalších 
hostů. Soutěž vyhlašuje Svaz průmyslu 
a dopravy ČR, Konfederace zaměstna-
vatelských a podnikatelských svazů ČR 
a Česká manažerská asociace.

„Naši manažeři pravidelně proka-
zují své schopnosti a jsou průkopníky 
řady odvětví u nás i ve světě. I díky 
nim se ekonomika stále posouvá do-
předu a český průmysl roste. Letoš-
ního ročníku se účastnila celá řada 
kvalitních manažerů. Jsem rád, že 
je můžeme každoročně za jejich usi-
lovnou práci ocenit,“ uvedl Jaroslav 
Hanák, předseda Národní komise 
a prezident SP ČR.

ZNÁME NEJLEPŠÍ MANAŽERY 
V ČESKÉ REPUBLICE
ABSOLUTNÍMI VÍTĚZI 24. ROČNÍKU SOUTĚŽE MANAŽER 
ROKU SE STALI PŘEDSEDKYNĚ PŘEDSTAVENSTVA 
U & SLUNO, A.S., A PREZIDENTKA SOCR ČR MARTA 
NOVÁKOVÁ A PŘEDSEDA PŘEDSTAVENSTVA VÝROBNÍHO 
DRUŽSTVA KOVOBEL EMIL BEBER.

M A N A Ž E R  R O K U
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Kromě deseti nejlepších ma-
nažerů byli oceněni také manaže-
ři v 31 odvětvích, malé či střední 
firmy a mladé manažerské talenty. 
Novinkou letošního ročníku bylo 
udělení ceny „Za inovace pro udr-
žitelný rozvoj“ za dlouhodobou 
a soustavnou inovativní činnost. 
Součástí akce byla i letos soutěž 
O nejlepší studentskou esej, ten-
tokrát zaměřená na téma Digitální 
společnost.

Do Síně slávy soutěže MANA-
ŽER ROKU byl za dlouhodobé 
prosazování zájmů byznysu i mana-
žerské řízení uveden prezident Sva-
zu průmyslu a dopravy ČR a pod-
nikatel v oblasti dopravy Jaroslav 
Hanák. „Jsem hrdý a šťastný, že 

jsem jako třináctý vstoupil do Síně 
slávy. Považuji to za osobní úspěch 
a čest být ve skupině s legendami 
českého byznysu,“ okomentoval své 
ocenění.

Více informací o soutěži  
a celkové výsledky najdete  

na www.manazerroku.cz. 

Video ze soutěže  
najdete zde →

KATEŘINA PAVLÍKOVÁ
tisková mluvčí soutěže MANAŽER ROKU
kpavlikova@spcr.cz

Gevorg Avetisjan majitel a jednatel MARLENKA international s.r.o.

Ing. Emil Beber předseda představenstva KOVOBEL, v.d.

Mgr. Jan Duspěva předseda představenstva a generální ředitel ČEPRO a.s.

MUDr. Aleš Herman, Ph.D. ředitel
Institut klinické a experimentální  
medicíny (IKEM)

Ing. Jan Hůda, Ph.D. předseda představenstva Rybářství Třeboň Hld. a.s.

Petr Novák, MBA jednatel a generální ředitel Koyo Bearings ČR s.r.o.

Ing. Marta Nováková předsedkyně představenstva; prezidentka U & SLUNO, a.s.; SOCR ČR

Ing. Josef Rada ředitel Úřad pro civilní letectví ČR

Ing. Luděk Steklý, MBA generální ředitel AGC Automotive Czech a.s.

Ing. Ladislav Verner generální ředitel SOMA spol. s r.o.

TOP 10 M A N A ŽER ROKU 2016 (DLE A BECEDY ) 

Podpořit praktickou výuku přímo 
na pracovišti a napravit pošra-

mocený image učňovského školství 
je nyní jednou z priorit členských 
států i Evropské komise. Vzdělávací 
systémy se musí přiblížit reálné praxi 
a potřebám pracovního trhu. A ze-
jména učňovská příprava je jednou 
z forem učení na pracovišti, která 
usnadňuje přechody ze vzdělávání 
do zaměstnání. Dva ze tří absolven-
tů učilišť v EU získávají pracovní 
místo ihned po ukončení studia. 

Vysoká nezaměstnanost mladých 
a nárůst počtu tzv. neets (mladých 
lidí, kteří nejsou ani v zaměstnání 
ani v systému vzdělávání) vedla 
Komisi v roce 2013 k vyhlášení 

Záruky pro mládež, jež mimo jiné 
podporuje rozšíření nabídky učňov-
ských oborů. Současně byla spuš-
těna Aliance pro učňovské školství 
(EAfA) a členské státy se zaměřily 
na rozvoj učňovských systémů. Úsilí 
Komise nadchnout mladé lidi pro 
„řemeslo“ se odrazilo i v jednom 
z deseti opatření Nové agendy pro 
dovednosti z roku 2016. 

EFEKTIVITA PŘINÁŠÍ KVALITU
Evropská komise se ale domnívá, 
že rychlý boom může být na úkor 
kvality těchto systémů a přichází 
s návrhem na vytvoření Evrop-
ského rámce kvality učňovského 
školství. Vychází při tom zejména 
z výstupů a deklarace tripartitního 
Poradního výboru pro odborné 
vzdělávání a přípravu (ACVT) 
a dvou projektů evropských 
sociálních partnerů zaměřených 
na kvalitu (odbory) a efektivitu 
učňovského školství (zaměstnavate-
lé). Evropští zaměstnavatelé záměr 
Komise podporují, i když nesdílejí 
premisu, že rozvoj různých forem 
učení na pracovišti je na úkor kva-

EVROPSK Á KOMISE POKR AČUJE  
ZA POMOCI FIREM V ÚSILÍ O ROZVOJ 
A ZEFEKTIVNĚNÍ UČŇOVSKÝCH 
OBORŮ. 

PŮJDE NAPRAVIT 
POŠRAMOCENÁ 
POVĚST UČŇOVSKÉHO 
ŠKOLSTVÍ?

lity. V rámci slyšení před Komisí 
zdůraznili orientovat se na efekti-
vitu, která je předpokladem kvality. 
Od Komise také očekávají garanci, 
že návrh bude respektovat deklaraci 
ACVT.

Ve zmíněné deklaraci ACVT 
Evropské komisi a členským státům 
doporučuje, aby rozvíjeli efektivní, 
kvalitní a poptávkou řízené systémy 
všech forem výuky na pracovišti, 
podpořili partnerství se sociální 
sférou, napomohli mobilitě učňů 
napříč Evropou a zvyšovali pově-
domí všech cílových skupin o jejich 
výhodách. SP ČR se na přípravě 
celého procesu aktivně podílí 
a může tedy záměr Komise podpo-
řit. Výstupy projektů i doporučení 
ACVT korespondují s jeho hlavní-
mi cíli v oblasti technického vzdě-
lávání, zaměřeného na vzdělanou 
a odborně připravenou pracovní 
sílu, schopnou a ochotnou pracovat 
a dále se vzdělávat. 

VLADIMÍRA DRBALOVÁ
poradkyně prezidenta a generální ředitelky  
Svazu průmyslu a dopravy ČR
vdrbalova@spcr.cz

SP ČR se podílí na rozvoji efektivních, 
kvalitních a poptávkou řízených forem 
výuky na pracovišti. Fo
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CO SE ŘEŠÍ V REGIONECH

LIBERECKÝ WORKSHOP ROZŠÍŘIL 
PEDAGOGŮM OBZORY 
RRegionální zastoupení SP ČR zor-
ganizovalo ve spolupráci s agenturou 
CzechInvest v Liberci další ze série 
workshopů pro výchovné a kariér-
ní poradce ZŠ. Tentokrát na téma 
„Kam po základní škole? Aneb pro-
fesní volba deváťáků“. Hlavním cí-
lem tohoto workshopu bylo poukázat 
na nedostatek kvalifikované pracovní 
síly a podpořit studium technických 
oborů. Zástupci pedagogických pra-
covníků základních, ale i středních 
škol se tak mohli seznámit s aktuál-
ní situací a predikcemi trhu práce, 
s novinkami v oblasti digitalizace či 
s možnostmi daňových odpočtů pro 
firmy spolupracující se školami.

BRNĚNŠTÍ UCHAZEČI 
O ZAMĚSTNÁNÍ HLEDALI PRÁCI 
NA BURZE 
Krajská pobočka Úřadu práce 
v Brně připravila ve spolupráci se SP 
ČR setkání významných zaměstna-
vatelů Jihomoravského kraje se zá-
jemci o volná pracovní místa. Akce 
s názvem Burza práce se uskuteč-
nila 19. dubna v areálu brněnské-

ho výstaviště. Mezi účastníky byli 
jak uchazeči o zaměstnání, tak lidé, 
kteří uvažují o změně práce. Nemé-
ně důležitou skupinu tvořili i stu-
denti. Setkat se a pohovořit mohli 
se zástupci více než 50 regionálních 
firem zejména z oblasti zpracovatel-
ského průmyslu. Burza práce byla 
realizována v rámci projektu Efek-
tivní služby zaměstnanosti.

BURZU PRÁCE A VZDĚLÁVÁNÍ 
CHYSTÁ I OLOMOUCKÝ KRAJ
Jaké jsou pracovní a studijní příleži-
tosti na Olomoucku, Prostějovsku, 
Přerovsku nebo Šumpersku?  O tom 
si mohou udělat aktuální a nezkres-
lený obrázek také návštěvníci chys-
tané podzimní Burzy práce a vzdě-
lávání v Olomouckém kraji. Kromě 
užitečných informací získají mož-
nost setkat se s představiteli úspěš-
ných firem z regionu. Prostor dosta-
nou i střední odborné školy, které 
prezentují na trhu práce žádané obo-
ry. SP ČR bude jako jeden z organi-
zátorů opět u toho. Aktuální infor-
mace o připravované akci lze najít 
na www.burzapav.cz.

V PLZEŇSKÉM KRAJI SE ŘEŠILO 
TECHNICKÉ VZDĚLÁVÁNÍ
Představitelé SP ČR se v Plzni sešli 
se zástupci Česko-německé obchod-
ní a průmyslové komory, aby diskuto-
vali o tématu technického vzdělávání 
v regionu. Členy především zajíma-
lo, jaká strategie se dá očekávat od 
ministerstva školství a jak se k pro-
blematice vzdělávání staví Krajský 
úřad. Město Plzeň již na tuto situa-
ci reagovalo a dalo vznik iniciativě 
Smart Edu Plzeň, která svými aktivi-
tami podporuje technické vzdělává-
ní skrze všechny stupně vzdělávacího 
systému – od mateřských škol, přes 
základní a střední školy, až po uni-
verzitní prostředí.

V MORAVSKOSLEZSKÉM KRAJI SI 
VYZKOUŠÍ DUÁLNÍ VZDĚLÁVÁNÍ
Přestat o duálním systému jen mlu-
vit a vyzkoušet možnosti jeho rea-
lizace v praxi. Takový je záměr SP 
ČR a dalších partnerů v Moravsko-
slezském kraji. Plán, spustit pilotní 
projekt duálního vzdělávání, před-
stavil na jednání regionální tripar-
tity společně s novým hejtmanem 
Ivo Vondrákem první viceprezident 

Z P R Á V Y  Z   R E G I O N Ů Z P R Á V Y  Z   R E G I O N Ů

SP ČR Jan Rafaj. Aktuálně probíhají 
pracovní schůzky vybraných podni-
ků a škol, které se společně pokou-
šejí o sladění všech náležitostí výu-
ky s potřebami firem. Pilot by mohl 
být ve vybraných třídách spuštěn od 
září 2018.

V ÚSTECKÉM KRAJI VZNIKLO 
KONTAKTNÍ MÍSTO DUÁLNÍHO 
VZDĚLÁVÁNÍ
Regionální zastoupení SP ČR v Ús-
teckém kraji, agentura CzechInvest, 
Krajská hospodářská komora Ús-
teckého kraje a SPZ Triangle zaklá-
dají při svých organizacích kontakt-
ní místa s cílem zlepšit a rozvinout 
vzájemnou spolupráci mezi firmami 
a školami všech úrovní. Podílet se na 

přípravě žáků pro potřebné a poptá-
vané profese ve firmách je prioritou 
SP ČR. Budeme proto velmi rádi, 
sdělíte-li nám Vaše nabídky na spo-
lupráci se školami. Využít můžete 
kontakt na regionální manažerku SP 
ČR pro Ústecký a Karlovarský kraj 
Radkou Šplíchalovou (tel. 702 025 
922, e-mail: rsplichalova@spcr.cz).

SP ČR VYDÁVÁ BULLETIN  
PRO KRAJSKÉ VÝCHOVNÉ 
A KARIÉRNÍ PORADCE
Pravidelné workshopy, které SP ČR 
a agentura CzechInvest pořádají pro 
kariérní a výchovné poradce ZŠ v re-
gionech, doplní informační bulletin. 
Čtenáři v něm mohou najít aktuální 
informace z trhu práce, upozornění 
na vzdělávací akce, veletrhy pracov-
ních příležitostí nebo soutěže podpo-
rující odborné vzdělávání. V bulleti-
nu Svaz představí také výrobní firmy 
v regionu, nové obory na školách 
i konkrétní příklady spolupráce škol 
a zaměstnavatelů. Pokud máte zájem 
o prezentaci Vaší firmy, obraťte se 
na regionální manažerku SP ČR pro 
Ústecký a Karlovarský kraj Radku 
Šplíchalovou (tel. 702 025 922, 
e-mail: rsplichalova@spcr.cz).

V JIŘICKÉ VĚZNICI SE KONALO 
DISKUSNÍ FÓRUM PRO 
ZAMĚSTNAVATELE
Firmy měly možnost účastnit se diskus-
ního fóra ve věznici v Jiřicích. SP ČR 
je tímto způsobem seznamuje s vede-
ním věznic a možnostmi zaměstnávat 
odsouzené a částečně tak pokrýt ne-
dostatek pracovní síly na trhu. Zástup-
ci vedení věznice a Generálního ředi-
telství Vězeňské služby ČR představili 
možnost zaměstnávat odsouzené přímo 
v prostorách věznice. Šlo o první akci 
na podporu zaměstnávání odsouze-
ných ve Středočeském kraji pořádanou 
SP ČR v rámci projektu NORD za při-
spění ESF. Účastníci si prohlédli místní 
truhlárnu a navštívili dílny společnos-
ti Bilsing Automation, která odsouzené 
zaměstnává již 10 let. 



Pro lepší představu se můžeme podí-
vat do zemí na západ od nás, které 

jsou z hlediska využití materiálů, recy-
klace a odpadového hospodářství na 
lepší úrovni než Česká republika. Tuto 
skutečnost dokládá srovnání jednotli-
vých zemí EU ve statistice Eurostatu, 
kde se na čelních pozicích pravidelně 
umísťují země jako Holandsko, Ně-
mecko či Rakousko. V čem spočívá 
jejich úspěch?

„Primárně jsou to země s vyšší-
mi poplatky za skládkování. Ty nemají 
sloužit pouze pro účely dalšího zda-
nění, ale naopak k motivaci pro vyšší 
míru třídění a důslednější recyklaci. 
Odpady si totiž vždy najdou nejlev-
nější cestu k odstranění, a pokud jsou 
skládky levné, cenné suroviny končí 
právě tam,“ vysvětluje Milan Chromík, 
Ředitel Divize využití odpadů  ze spo-
lečnosti Veolia.  

Bohužel to platí i pro materiály, 
které jsou využitelné či recyklovatelné. 
Recyklace je totiž dražší než pouhé po-
hození výrobku s ukončenou životnos-
tí na skládku. U nás tak pečlivě vytří-
děné materiály z barevných kontejnerů 
ve velké míře končí zpět na skládkách. 
U papíru je to kolem 20 %, u dokonce 
plastů varovných 50-70 %! Aby tedy 
státy zabránily zbytečnému plýtvání su-
rovinami, jako nejúčinnější se ukázalo 
právě navýšení poplatku za skládková-

ní. Skládky tak jsou nuceny konkurovat 
dalším, environmentálně přijatelnějším 
technologiím (např. recyklačním tech-
nologiím na plasty).

Cílem oběhového hospodářství 
však není pouhé zvýšení poplatku 
za skládkování. Tím je naopak vyšší 
efektivita ve využívání zdrojů v rámci 
celého hodnotového řetězce – počí-
naje ekodesignem (složení výrobků), 
přes výrobu samotnou až po nakládání 
s výrobkem po skončení jeho životnos-
ti. Pokud se zvýší míra opětovného vy-
užití zdrojů, sníží se zároveň množství 
produkovaných odpadů a tím pádem 
i negativních externalit v oblasti život-
ního prostředí.

Jaký však bude dopad na firmy? 
Klíč je v lepším třídění a dalším vy-
užití materiálů, čímž dojde ke sníže-
ní množství odpadů odstraňovaných 
na skládkách. Velcí provozovatelé 
skládek však mnohdy třídí nespráv-
ně či vůbec. Chtějí totiž maximali-
zovat množství odpadu směřující-
ho právě na jejich zařízení. Pokud 
se ale s materiály z výroby nakládá 
správně – zvýší se míra třídění a re-
cyklace – na skládky bude směřovat 
méně zbytkových odpadů. Pro firmy 
to může znamenat úspory v řádu 
statisíců až milionů korun ročně. 
O pozitivním přínosu pro životní 
prostředí ani nemluvě.  (red)

ASSECO SOLUTIONS, A.S.
Společnost se zabývá vývojem 
a poskytováním podnikových infor-
mačních systémů (ERP). Mezi její 
klienty patří firmy i veřejné instituce. 
Zákazníkům nabízí analýzu procesů, 
realizaci vhodného řešení i následné 
zabezpečení dat. 

COCA-COLA HBC ČESKO & 
SLOVENSKO, S.R.O.
Firma je výrobce nealkoholických ná-
pojů skupiny Coca-Cola. Provozuje 
závod v Praze-Kyjích a řadu obchod-
ních a distribučních center, jejichž 
prostřednictvím dováží výrobky 
obchodním partnerům.

GOOGLE CZECH REPUBLIC, S.R.O.
České zastoupení internetové 
společnosti Google zajišťuje a pro-
paguje produkty mateřské firmy na 
tuzemském trhu. Do SP ČR vstupuje 
jakožto významný hráč v oblasti digi-
talizace a s tím spojené ochrany dat.

ITOCHU CORPORATION, 
ORGANIZAČNÍ SLOŽKA
České zastoupení japonského do-
davatele speciálních plastů, textilií, 

barviv a dalších chemikálií má na 
tuzemském trhu za úkol získávání 
nových zakázek pro mateřskou fir-
mu. V ČR působí již od roku 1967. 

LASVIT S.R.O.
Sklářská a designérská společnost, 
která navazuje na tradiční sklářské 
umění a mistrovství českých sklářů. 
Tuto tradici dále kultivuje, rozvíjí 
a obohacuje inovativními postupy.

MAVEL, A.S.
Firma se zabývá výrobou vodních 
turbín a technologií pro vodní elek-
trárny. Kromě výroby poskytuje také 
například projekci, instalaci nebo 
kontrolu kvality produktů. Zákazní-
kům po celém světě je schopna na-
bídnout více než 100 designů turbín. 

NET4GAS, S.R.O. 
Držitel výlučné licence pro přepravu 
zemního plynu (TSO) v ČR. Posky-
tuje dostatečné kapacity pro domácí 
a zahraniční poptávku a garantuje 
bezpečnost a spolehlivost přeprav-
ních služeb. Ročně přepravuje okolo 
45 miliard m3 zemního plynu.

PSG CONSTRUCTION A. S.
Společnost se specializuje převáž-
ně na stavbu výrobních hal pro 
strojírenský, automobilový nebo 
chemický průmysl. Další oblastí její 
působnosti jsou environmentální 
a vodohospodářské stavby. Na čes-
kém trhu působí od roku 1924.

SOLAR GLOBAL, A.S.
Skupina patří k největším investo-
rům do solárních elektráren. Vlast-
ní zdroje o celkovém instalovaném 
výkonu přesahujícím 30 MW a další 
nakupuje a staví. Prostřednic-
tvím svých dceřiných společností 
poskytuje také servis a obchoduje 
s energií. 

STŘEDOČESKÉ INOVAČNÍ 
CENTRUM, SPOLEK
Úkolem tohoto spolku je podporo-
vat vědu a výzkum a další rozvojové 
aktivity na území Středočeského 
kraje. Mezi zakladatele patří Ast-
ronomický ústav AV ČR, Fyzikální 
ústav AV ČR, Výzkumný ústav geo-
detický, topografický a kartografický 
a Středočeský kraj. 
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DRUHOTNÉ 
SUROVINY

BIOLOGICKÉ 
VYUŽITÍ

ENERGETICKÉ 
VYUŽITÍ

MATERIÁLOVÉ 
VYUŽITÍ

dotřídění
čištění

předúprava

ekodesign
udržitelná 

spotřeba 
a výroba

VÝROBA

SPOTŘEBA
SBĚR  
A SVOZ

ZPRACOVÁNÍ

VÍTÁME NOVÉ ČLENY OBĚHOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ VE FIRMÁCH: 
PŘÍLEŽITOST NEBO HROZBA?
V POSLEDNÍ DOBĚ SE NAPŘÍČ EVROPOU ZAČALO 
HOVOŘIT O OBĚHOVÉM HOSPODÁŘSTVÍ. JE TŘEBA 
SE VE FIRMÁCH NOVĚ NAVRHOVANÉ LEGISLATIVY 
OBÁVAT? NEBO JI NAOPAK VNÍMAT JAKO PŘÍLEŽITOST? 
POKUD ANO, JE TO PŘÍLEŽITOST PRO VÝROBCE, NEBO 
NAOPAK PRO ODPADOVÉ SPOLEČNOSTI?

Cílem oběhového hospodářství je vyšší 
efektivita ve využívání zdrojů v rámci 
celého hodnotového řetězce – počínaje 
ekodesignem (složení výrobků), přes 
výrobu, až po nakládání s výrobkem po 
skončení jeho životnosti.

efektivní separace
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Jaký je největší přínos 
podnikatelských misí, kterých 

se firmy mají možnost díky SP ČR 
účastnit?
Podnikatelské mise SP ČR 
firmám umožňují seznámit se 
s hospodářským prostředím 
dané země a navázat kontakty 
s obchodními partnery. Díky záštitě 
vysokých představitelů ČR mají 
lepší vyjednávací pozici i snadnější 
přístup k místním politikům. 
V loňském roce například v rámci 
podnikatelské mise do Íránu 
společnost Zetor Tractors podepsala 
kontrakt na dodání 250 traktorů 
íránské společnosti Tondak Tiz. 

Kam tedy podnikatelé loni díky 
vám vycestovali? 
Pod hlavičkou SP ČR vyjelo loni 
v rámci 13 misí do zahraničí přes 
300 zástupců firem. Ta největší 
výprava vedla do Íránu a zúčastnilo 
se jí téměř 60 společností. Nové 
obchodní vztahy jsme pomáhali 
navázat v Egyptě, Izraeli, Indii 
nebo v Kyrgyzstánu. Letos máme 
za sebou mise do Kanady, na 
Kubu nebo do Chorvatska a čeká 
nás Čína, Vietnam, Kazachstán 
či Rusko. Naše vůbec první 
mise vedla v roce 1993 do Velké 
Británie.

Jak se vlastně loni vyvíjel český 
export? Čekáte letos nějaké změny?
Export byl loni rekordní a téměř 
pokořil hranici čtyř bilionů korun. 
Tomu mimo jiné nahrávaly měnové 
intervence ČNB. Dá se očekávat, 
že jejich konec letos trend českého 
exportu negativně ovlivní. Jistý 
negativní vliv může mít také Brexit. 

PODNIK ATELSKÉ CESTY, KONFERENCE, 
VELETRHY. ZDE VŠUDE MOHOU FIR M Y DÍKY 
SEKCI MEZINÁRODNÍCH VZTAHŮ SP ČR NAVÁZAT 
OBCHODNÍ SPOLUPR ÁCI. JAKÉ PŘÍLEŽITOSTI 
SE CHYSTAJÍ LETOS? I NA TO JSME SE ZEPTALI 
ŘEDITELE SEKCE LUK ÁŠE MARTINA .

NAŠE PODNIKATELSKÉ 
MISE USNADŇUJÍ FIRMÁM 
VYJEDNÁVÁNÍ O ZAKÁZKÁCH

A není ani jasné, co bude s dohodou 
o volném obchodu s USA (TTIP) po 
nástupu Donalda Trumpa…
Poslední vyjednávání mezi EU 
a USA proběhlo v říjnu 2016. 
Donald Trump se zatím vůči 
TTIP nevymezuje. Jeho vztah 
k této smlouvě je ale viditelně 
vlažný. Obě strany se oťukávají a je 
důležité nedostat se do politických 
a ekonomických roztržek. Tento stav 
by mohl tvořit základ k budoucím 
vyjednáváním o dohodě. 

Jaké přínosy pro české firmy bude 
mít naopak nová dohoda o vol-
ném obchodu mezi EU a Kanadou 
(CETA)? 
Dopadů na ekonomiku ČR bude 
víc. Firmám se zaprvé otevře trh 
s velkou kupní silou, který není 
kulturně příliš vzdálený. Druhý 
efekt bude nepřímý. Vyšší obchodní 
výměna mezi EU a Kanadou povede 
k „nasávání“ našeho zboží do jiných 
unijních zemí. (red)

Pod hlavičkou SP ČR vyjelo loni v rámci 13 misí 
do zahraničí přes 300 zástupců firem.

P Ř E D S T A V U J E M E  S E

Zajišťuje podnikatelské mise, organizuje incomingové mise 
do České republiky, odborné semináře, obchodní setkání 

se zahraničními partnery, účast firem na zahraničních veletr-
zích a další aktivity, které představují významnou část podpo-
ry exportu. Věnuje se také lobbingu v oblasti ekonomické di-
plomacie a exportního financování, analytické činnosti nebo 
koordinaci expertního týmu SP ČR pro EU. 

Odborníci z této sekce zpracovávají podklady a stano-
viska vztahující se k mezinárodnímu obchodu, společné 
obchodní politice, vnitřnímu trhu a dalším souvisejícím 
oblastem. Dále koordinují působení Svazu v mezinárod-
ních a evropských organizacích zaměstnavatelů a pod-
nikatelů. Řídí činnost stálé delegátky SP ČR při Busine-
ssEurope a úzce spolupracují s Českou podnikatelskou 
reprezentací v Bruselu (CEBRE). (red)

SEKCE MEZINÁRODNÍCH VZTAHŮ

SEKCE MEZINÁRODNÍCH VZTAHŮ 
ODPOVÍDÁ ZA AKTIVITY V OBLASTI 
EKONOMICKÉ DIPLOMACIE, OBCHODNÍ 
POLITIKY A VYBRANÝCH TÉMAT NA 
ÚROVNI EVROPSKÉ UNIE. 

P Ř E D S T A V U J E M E  S E

GESCE PRACOVNÍKŮ SEKCE MEZINÁRODNÍCH VZTAHŮ

LUKÁŠ MARTIN
ředitel 
Zaměřuje se na podporu exportu, 
obchodní politiku (zejm. dohody 
o volném obchodu jako např. 
CETA, TTIP, atd.), ekonomickou 
diplomacii a další relevantní té-
mata (např. BREXIT, antidumping, 
atd.) Teritoriálně pokrývá Oceánii, 
zejména Austrálii a Nový Zéland.

PAVEL FÁRA
zástupce ředitele 
Koordinuje spolupráci expertů SP 
ČR a stálé delegátky při Busine-
ssEurope. Zabývá se problema-

tikou volného pohybu zboží na 
vnitřním trhu EU, podpory exportu 
a oblastí veletrhů. Zajišťuje spo-
lupráci s OECD a BIAC. Je tajem-
níkem expertních týmů – týmu 
Veletržního výboru a EÚ týmu. 

SABINA TANČEVOVÁ
manažerka pro mezinárodní 
vztahy
Organizuje doprovodné podni-
katelské mise, podnikatelská 
fóra a B2B jednání u příležitosti 
podnikatelských zahraničních 
delegací v ČR. Má na starosti 
teritoria: USA, Kanadu, Velkou 

Británii, Irsko, státy jihovýchodní 
Asie, Indii, Pákistán, Afghánistán, 
Korejskou republiku, Japonsko 
a státy subsaharské Afriky.

OLGA ZULÁKOVÁ
manažerka pro mezinárodní 
vztahy
Podílí se na organizaci podnika-
telských misí a incomingových 
akcí. Spolupracuje zejména 
s MPO, MZV, agenturou CzechTra-
de a se zahraničními velvysla-
nectvími. Zaměřuje se na země 
východní Evropy, Společenství 
nezávislých států a Blízký východ.

PETRA ŠERÁKOVÁ 
manažerka pro mezinárodní 
vztahy
Podílí se na organizaci podnika-
telských i incomingových misí. 
Zaměřuje se na španělsky mluvící 
země (Španělsko a Latinská Ame-
rika vyjma Brazílie) a Čínu. Má na 
starosti každoroční setkání eko-
nomických diplomatů a vedoucích 
zahraničních kanceláří CzechTra-
de s firmami.




